
 :  رئیس جمهور

کنون امنیت   ا
برقرار است

     حجــت الاســام ابراهیــم رئیســی بــا 
دارای  اخیــر  اغتشاشــات  اینکــه  بیــان 
ساحت های امنیتی، فرهنگی و اقتصادی 
بود، گفت: مسئولان امنیتی در این زمینه 
کنــون امنیت برقرار اســت  تــاش کردنــد و ا

و بیشتر هم تامین می شود...

کسیون اقتصادی مجلس اعلام کرد: رییس فرا

تقویت امنیت بازار 
سرمایه در پرتو حمایت 

دولت است
کنون شخص        شهریار حیدری گفت: تا
رییس جمهوری و نیز وزیر اقتصاد به دنبال 
فراهم کردن آرامش در بورس بوده اند که این 
تاش ها در معامات بازار سرمایه ملموس 

و قابل مشاهده است...   || صفحه  صفحه 33    || صفحه  صفحه 22  

« از زوایای بودجه سنواتی گار گزارش »روز

عدم همخوانی افزایش حقوق با تورم
گرچه تقدیم لایحه بودجه ســال آینده به مجلس، امســال همزمان با بررســی لایحه      ا
برنامه هفتم توســعه بوده و این موضوع باعث شــده اســت تا بودجه ۱۴۰۲ در موقع مقرر 
به مجلس ارسال نشود، اما با توجه به زوایا و محتوای این بودجه چون پیشنهاد تعیین 

۲۰ درصدی متوسط افزایش حقوق کارمندان دولت در پیش نویس لایحه بودجه، اظهار 
ح است  نظرهایی در این زمینه از سوی مسئولان، کارشناسان و نمایندگان مجلس مطر

  || صفحه  صفحه 33  که معلوم می شود هنوز چنین رقم افزایش حقوقی قطعی نیست...

بیانیه مشترک عربستان و چین با رویکردی ضد ایرانی؛

جفای چینیجفای چینی

صفحه 2 

ویترین  پیشنهادیویترین  پیشنهاد

آیا تدبیری برای تعرفه آموزشگاه های رانندگی 
اندیشیده می شود؟

رانندگی به هر قیمتی
7

امنیت انرژی کشور در خطر است 

 جای خالی 
ک انرژی پا

4

خ  چوب لای چر
 صنایع کوچک

3

« از سازوکار اجرایی کالابرگ  گزارش »روزگار

کالابرگ اختیاری است
3

 چین در تعقیب جای پای آمریکا 
در جهان عرب

  دیاکو حسینی
پژوهشگر مسائل استراتژیک

سفر شــی جین پینگ، رئیس جمهور 
چین به ریاض برای شرکت در نخستین 
نشست سران چین و عرب با همه اهمیتی 
که برخوردار اســت، یک تغییر رویکرد 

عمده در نگرش ریاض و پکن محسوب نمی شود.
مدت هاست که علاقه عربستان سعودی به گسترش روابط با چین و 
بطور متقابل اشتیاق چین به کسب نفوذ بیشتر اقتصادی و سیاسی 
در جهان عرب و مناطق خلیج فارس و آسیای غربی آشکار شده 
است. این علاقه دوجانبه را می توان در درک تدریجی اما مستمری 
جستجو کرد که در یک دهه گذشته شتاب چشمگیری پیدا کرده 
است. تردید درباره عبور از جهان چندقطبی به ساختاری که احتمالاً 
شبیه به یک جهان چندقطبی است، به گذشته ها مربوط می شود. 
هیچ کشوری نیست که همچنان دچار سوتفاهم نسبت به توانایی 
آمریکا نسبت به ادامه رهبری چالش ناپذیر جهانی باشد. هیچکدام 
از متحدان سنتی آمریکا از جمله عربستان سعودی و کشورهای 
حاشــیه خلیج فارس نمی خواهند آخرین جوامعی باشــند که به 
این واقعیت پی می برند. تاخیر در به رسمیت شناختن اینکه قرن 
بیست و یکم، به سادگی یک قرن آمریکایی نخواهد بود میتواند 
به بهای عقب ماندن از بازصورت بندی جهانی باشد که کشورها 
یکبار دیگر فرصتی کم نظیر برای تعریف جایگاه خود در سلسله 

مراتب اقتصادی و سیاسی جهانی پیدا می کنند.
بازبینی سیاست خارجی عربستان در اتکای بیش از حد به ایالات 
متحده از ســال ۲۰۱۱ و همزمان با وقوع انقلاب های عربی آغاز 
شــد؛ جایی که رفتارهای مذبذب آمریکا به ویژه در عدم حمایت 
از حسنی مبارک رئیس جمهور مخلوع مصر حاوی این پیام برای 
متحدان عرب بود که در مواجهه با بی ثباتی های درونی نباید روی 
حمایت آمریکا از خود حســاب کنند. این بی اعتمادی بعدها در 
جریان عدم مداخله مستقیم آمریکا در سوریه و به هدف سرنگونی 

بشار اسد تکرار شد...
 ادامه در صفحه 2

یادداشت

گهی مناقصه عمومی  ح آ گهی مناقصه عمومی  " شر ح آ  " شر
 احداث کانال دفع  آبهای سطحی پانصد دستگاه  احداث کانال دفع  آبهای سطحی پانصد دستگاه 

روبروی خیابان پیروزی جنب حسینیه الزهرا " - یک مرحله ای روبروی خیابان پیروزی جنب حسینیه الزهرا " - یک مرحله ای 

رضا قشقایی - شهردار دوگنبدان

 نوبت اول

گچساران  کهگیلویه و بویراحمد - شهرستان  گذار استان   نام و نشانی مناقصه 
بلوار ولیعصر )عج( شهرداری دوگنبدان 

(ردیف  ح کار موضوع )شر
برآورد اولیه مناقصه 

تضمین شرکت 
در فرایند 
ارجاع کار 

زمان دریافت 
اسناد مناقصه 

از طریق 
سامانه 

الکترونیکی 

محل 
دریافت 

اسناد 

آخرین 
مهلت ارائه 

پیشنهادات از 
طریق سامانه 

الکترونیکی 
ستاد 

محل 
تحویل 
اسناد 

گشایی  زمان باز
کات  پا

)پیشنهادات( 

1

احداث کانال دفع 
آبهای سطحی 
پانصد دستگاه 
پیروزی جنب 
حسینیه الزهرا

 12/077/926/117
ریال

مبلغ 
 604/000/000

ریال 
ضمانتنامه 

معتبر بانکی 
و یا بصورت 

نقد و واریز به 
حساب شماره 
 ۳10000۳0۵1002
نزد بانک ملی 
بنام شهرداری

از تاریخ 
 1401/9/2۳

لغایت 
1401/9/29 تا 
ساعت 1۸ 

عصر بمدت 7 
هفت روزکاری

از طریق 
سامانه 

الکترونیکی 
ستاد 

شهرداری 
دوگنیدان

از تاریخ 
 1401/9/۳0

لغابت 
1401/10/12تا 

ساعت 1۸ عصر 
بمدت 10 روز 

کاری

از طریق 
سامانه 
استاد 

شهرداری

: سه شنبه روز
مورخه 

 1401/10/1۳
ساعت 10 

صبح سالن 
جلسات 
شهرداری

سایر شرایط :
- مدت زمان جهت انجام کار )اتمام پروژه( و شش ماه می باشد.

- ارائه گواهینامه صلاحیت پیمانکاری ثبت شده در سامانه ساجار )ساجات( و دارای رتبه آب با اینیه باشند.
- محــل تامیــن اعتبــار عمرانــی - اســتانی تملــک داراییهــا طبــق موافقتنامــه مبادلــه شــده بیــن شــهرداری و ســازمان 

مدیریــت و برنامــه ریــزی بــه شــماره 3520۸۹ مورخــه 1401/7/12 و طــرح 335، 1502001 
- دستگاه نظارت واحد نظارت معاونت عمران شهرداری دوگنبدان

- ســپرده یــا )ضمانتنامــه( پرنــده نفــر اول و دوم در صــورت انصــراف بــه نفــع شــهرداری ضبــط خواهــد شــد. )در 
صورتیکــه اختــلاف پیشــنهاد قیمــت آنهــا از مبلــغ ضمانتنامــه بیشــتر نباشــد(

- پرداختها بصورت اسناد خزانه اسلامی و یا نقد می باشد.
- واریز مبلغ 2/000/000 ریال به حساب شماره 310000203۹00۹ بنام شهرداری بابت خرید اسناد مناقصه

-  آگهی نوبت اول : روز یکشنبه مورخه 1401/۹/20  درج در روزنامه 
- آگهی نوبت دوم : روز دوشنبه مورخه 1401/۹/21 درج در روزنامه

- سایر شرایط در شرح آگهی اسناد مناقصه درج خواهد شد. 
- تلفن تماس: 0743-32224۹5۹     |     0743-222240۹۹ 

نوبت اول :1401/09/20        نوبت دوم : 1401/09/21

گهی مناقصه عمومی تکمیل کانال  ح آ گهی مناقصه عمومی تکمیل کانال  " شر ح آ  " شر
و کالورت دفع آبهای سطحی ضلع شمالی فرودگاه  "و کالورت دفع آبهای سطحی ضلع شمالی فرودگاه  "

یک مرحله ای یک مرحله ای 

رضا قشقایی - شهردار دوگنبدان

 نوبت اول

گچساران کهگیلویه و بویراحمد - شهرستان  گذار استان   نام و نشانی مناقصه 
 بلوار ولیعصر )عج( شهرداری دوگنبدان 

ردیف 
موضوع 

) ح کار )شر
مناقصه 

برآورد اولیه 
تضمین شرکت 

در فرایند 
ارجاع کار 

زمان دریافت 
اسناد مناقصه 

از طریق سامانه 
الکترونیکی 

محل دریافت 
اسناد 

آخرین 
مهلت ارائه 

پیشنهادات از 
طریق سامانه 

الکترونیکی 
ستاد 

محل 
تحویل 
اسناد 

زمان 
گشایی  باز

کات  پا
)پیشنهادات( 

1

تکمیل 
کانال و 
کالورت 

دفع آبهای 
سطحی 

ضلع شمالی 
فرودگاه 

 1۳/129/۵4۵/747
ریال

مبلغ 
 660/000/000

ریال 
ضمانتنامه 

معتبر بانکی 
و یا بصورت 

نقد و واریز به 
حساب شماره 
 ۳10000۳0۵1002
نزد بانک ملی 
بنام شهرداری

از تاریخ 
 1401/9/22

لغایت 
1401/9/29 تا 

ساعت 1۸ عصر 
بمدت 7 هفت 

روزکاری

از طریق سامانه 
الکترونیکی 

ستاد شهرداری 
دوگنیدان

از تاریخ 
 1401/9/۳0

لغابت 
1401/10/12تا 

ساعت 1۸ عصر 
بمدت 10 روز 

کاری

از طریق 
سامانه 
استاد 

شهرداری

: سه شنبه روز
مورخه 

 1401/10/1۳
ساعت 10 

صبح سالن 
جلسات 
شهرداری

سایر شرایط :
- مدت زمان جهت انجام کار )اتمام پروژه( و 3 سه ماه می باشد.

- ارائه گواهینامه صلاحیت پیمانکاری ثبت شده در سامانه ساجار )ساجات( و دارای رتبه آب با اینیه باشند.
- محــل تامیــن اعتبــار عمرانــی - اســتانی تملــک داراییهــا طبــق موافقتنامــه مبادلــه شــده بیــن شــهرداری و ســازمان 

مدیریــت و برنامــه ریــزی بــه شــماره 3520۸۹ مورخــه 1401/7/12 و طــرح 335، 1502001 
- دستگاه نظارت واحد نظارت معاونت عمران شهرداری دوگنبدان

- ســپرده یــا )ضمانتنامــه( پرنــده نفــر اول و دوم در صــورت انصــراف بــه نفــع شــهرداری ضبــط خواهــد شــد. )در 
صورتیکــه اختــلاف پیشــنهاد قیمــت آنهــا از مبلــغ ضمانتنامــه بیشــتر نباشــد(

- پرداختها بصورت اسناد خزانه اسلامی و یا نقد می باشد.
- واریز مبلغ 2/000/000 ریال به حساب شماره 310000203۹00۹ بنام شهرداری بابت خرید اسناد مناقصه

-  آگهی نوبت اول : روز یکشنبه مورخه 1401/۹/20  درج در روزنامه 
- آگهی نوبت دوم : روز دوشنبه مورخه 1401/۹/21 درج در روزنامه

- سایر شرایط در شرح آگهی اسناد مناقصه درج خواهد شد. 
- تلفن تماس: 0743-32224۹5۹     |     0743-222240۹۹ 

نوبت اول :1401/09/20        نوبت دوم : 1401/09/21
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روزنامه اقتصادی صبح ایران

16 جمادی الاولی  1444   11 دسامبر 2022 یکشنبه 20 آذر 1401  شماره پیاپی 2271

سیاست 2
یادداشت

مراسم هشتادویکمین سالگرد 
حمله ژاپن به بندر پرل هاربر 
آمریکا در جریان جنگ دوم 

جهانی در هاوایی آمریکا/ 
آسوشیتدپرس

حمله پلیس آلمان به 
منازل 25 نفر متهم به 
براندازی و کودتا علیه 
دولت/ برلین/ رویترز

گزارش تصویری

بیانیه مشترک عربستان و چین با رویکردی ضد ایرانی؛

جفای چینی
در حالــی که ایران همچنان برای چین 
مهم بوده و برای رقابت با ایالات متحده 
بــه آن نیاز دارد تــلاش ها و منابع خود 
را بــه طور فزاینــده ای بر روابط خود با 
عربستان سعودی، امارات متحده عربی، 
هر دو متحد مهم ایالات متحده و ســایر 
اعضای شــورای همکاری خلیج فارس 

متمرکز می کند. 
روز جمعــه هجدهم آذرماه عربســتان 
ســعودی و چین در بیانیه مشــترکی به 
بیان دغدغه های خود در خصوص مسائل 
منطقــه پرداختند که مواضع مربوط به 
ایــران با جنجال های زیادی همراه بود. 
در بیانیه مشــترک دو طــرف چینی و 
ســعودی بدون اشاره به کارشکنی های 
غرب در زمینه احیای مذاکرات هسته ای، 
بر لزوم تقویت همکاری های مشــترک 
پکــن و ریاض بــرای تضمین صلح آمیز 

بودن برنامه هسته ای ایران تأکید شد.
دو طرف همچنین از ایران خواســتند با 
آژانس بین المللی انرژی اتمی همکاری 
کند و به معاهده منع اشــاعه سلاح های 
هســته ای پایبند باشــد. آنها در بخش 
دیگــری از بیانیه خود بر اهمیت احترام 
ایران به اصول حســن همجواری و عدم 
دخالت این کشور در امور داخلی کشورها 

تاکید کردند.
مســاله ای که با واکنش ایران نیز روبرو 
شــد. محمد جمشیدی معاون سیاسی 
دفتر رییس  جمهور در این راســتا گفت: 
همکاران چینی به یاد داشــته باشند که 
وقتی ســعودی و آمریــکا از گروه های 
تروریســتی داعش و القاعده در سوریه 
حمایت کردند و با تجاوز نظامی وحشیانه 
یمن را ویران کردند، این ایران بود که با 
تروریست ها جنگید تا ثبات و امنیت در 
منطقه مستقر شود و تروریسم به شرق و 

غرب تسری نیابد.
ایــن تحــولات در حالی رخ می دهد که 
بــه بــاور کارشناســان و ناظران موضع 
گیری چین نشــان دهنده همراهی این 
کشــور با دیپلماسی جهانی علیه ایران 
اســت. حمید ابوطالبی مشاور سیاسی 
رییس جمهور ســابق در توئیتی به این 
مســاله اشــاره کرد و طــی انتقادی به 
»ســردرگمی اســتراتژیک در سیاست 
خارجــی«، و »ناکارآمدی دیپلماتیک« 
در اســتراتژیک خواندنِ »روابط ایران و 

چین« از سوی تهران اشاره کرد.
حتی مســاله عضویت ایران در سازمان 
همکاری شانگهای نیز تحت الشعاع این 
اتفــاق قرار گرفت و بار دیگر این موضوع 
را یادآوری کرد که الحاق به این سازمان 
و یا روی ریل قرار گرفتن همکاری های 
دوجانبه تهران و پکن در غیاب داشــتن 
یک روابط متوازن با غرب امری دشــوار 

و یا حتی غیرممکن است.
روزنامه ســات چاینا مورنیگ پســت در 
تحلیلی به نقل از برخی کارشناســان در 
خصــوص این تحولات نوشــت: موضع 

چیــن در مورد برنامه هســته ای ایران 
اســتفاده صلح آمیز آن به عنوان منابع 
انرژی بوده و با اشــاعه هسته ای مخالف 
اســت. اطمینان از استفاده صلح آمیز از 
برنامه هســته ای ایران یک اجماع بین 
المللی اســت و به اشــاره به این مساله 
در بیانیه مشــترک نمی تــوان ایرادی 

وارد کرد.
اما یک کارشناس دیگر در این راستا اظهار 
داشــت که تمرکز چین بر توسعه روابط با 
شرکای آمریکایی مانند عربستان سعودی 
به ضرر ایران خواهد بود. چین تاکنون در 
توســعه روابط با همه طرف ها در سراســر 
منطقه پرشــکاف خاورمیانــه، از جمله 
عربســتان سعودی، اسرائیل و ایران کاملًا 
موفق بوده است. وی اظهار داشت: در حالی 
کــه ایران همچنان برای چین مهم بوده و 
برای رقابت با ایالات متحده به آن نیاز دارد 
تلاش ها و منابع خود را به طور فزاینده ای 
بر روابط خود با عربستان سعودی، امارات 
متحــده عربی، هــر دو متحد مهم ایالات 
متحده و ســایر اعضای شورای همکاری 

خلیج فارس متمرکز می کند.
به گفته این کارشناس عربستان سعودی 
و ســایر کشــورهای حوزه خلیج فارس 
مدت هاســت که نگران برنامه هسته ای 
و فناوری های موشــکی ایران هســتند. 
ریاض سال هاســت که بــرای مقابله با 
ایــران، دفاع خــود را تقویت می کند و 
اطلاعات آمریــکا می گوید چین به این 
کشور برای توسعه موشک های بالستیک 

کمک می کند.
ماجــرا به بیانیه مشــترک ریاض و پکن 
منتهی نمی شــود چرا که بعد از انتشــار 
آن، رئیس جمهور چین در جلسه مشترک 
با سران کشورهای شورای همکاری خلیج 
فارس زیر بیانیه ای را امضا کرد که در آن 
از ایران انتقاد شده است. دو طرف تاکید 

کردند که روابط کشــورهای عرب خلیج 
فارس و ایران باید بر اساس پیروی از اصول 
حسن همجواری و عدم مداخله، احترام به 
استقلال، حاکمیت ملی و تمامیت ارضی 
کشورها و حل و فصل مناقشه ها با ابزارهای 
مسالمت آمیز، بر اساس منشور ملل متحد 
و قوانین بین المللی و عدم استفاده از زور 
یــا تهدیــد به آن و حفــظ امنیت و ثبات 

منطقه ای و بین المللی باشد.
رهبــران بر اهمیــت گفت وگوی جامع 
کشــورهای منطقــه برای حل مســاله 
هســته ای، فعالیت هــای )ثبات زدای 
ایــران!( و حمایــت ایــران از گروه های 
تروریســتی و فرقه گرا و ســازمان های 
مســلح غیرقانونی، جلوگیری از اشاعه 
موشک های بالستیک و پهپادها، تضمین 
امنیت دریانوردی بین المللی و تاسیسات 
نفتــی و رعایت قطعنامه های شــورای 
امنیت و حقوق بین الملل، تاکید کردند.

مشــخص نیســت روابط تهران و پکن 
پس از این تحولات به کدام سمت و سو 
خواهد رفت. طبق اخبار منتشــر شده و 
به گفتــه وزارت بازرگانی چین، معاون 
نخســت وزیر این کشــور قرار است طی 

روزهای آتی به ایران سفر کند.
ســند جامع همکاری های ایران و چین 
و همــکاری های مختلف دو کشــور در 
شــرایط کنونــی بین المللــی از جمله 
موضوعــات مهم در راســتای مقابله با 
تحریــم هــای آمریکا بوده اســت. دی 
ماه ســال گذشــته چین به طور رسمی 
از اجــرای قراداد ۲۵ ســاله خبر داد اما 
چگونگی آن به دلیل مســائل محرمانه 
و احتمــال مانع تراشــی آمریکا در این 
مســیر عنوان نشده است. از سوی دیگر 
هنوز مسائلی در این باره مطرح می شود 
که این ســند به شــکل مطلوبی وارد فاز 
اجرایی و عملیاتی نشــده و نبود برنامه 

ریــزی بلندمدت، عملیاتی و عملگرایانه 
مانع تحقق آن شده است.

یک کارشــناس مسایل بین الملل گفت: 
عربســتان در نزدیکــی به چین رویکرد 
تاکتیکــی دارد و بعــد از اینکــه چین را 
از ایــران جدا کرد، رابطه خود را با چین 

قطع می کند.
حسن هانی زاده با اشاره به سفر رییس جمهور 
چین به عربستان و قطر و گسترش روابط 
اقتصادی و تجاری این کشور با کشورهای 
عربی منطقه و کشورهای عربی حوزه خلیج 
فارس گفت: ســفر رییس جمهور چین به 
عربستان برآیند چند اتفاق در منطقه است؛ 
تهدیــدات امنیتی تایوان به چین، کمک 
نظامی آمریکا به تایوان، تلاش آمریکا برای 
شــبیه سازی حوادث اوکراین در تایوان. با 
توجه به انزوای سیاســی و نظامی چین، 
این کشور قصد دارد به نوعی از این شرایط 
خارج شــود از این رو در سفر به عربستان 
۲۵ توافــق همــکاری اقتصادی و انرژی با 

عربستان امضا شد.
دیــدار  هم چنیــن  داد:  ادامــه  وی 
رییس جمهور چین با رهبران کشورهای 
عربی از جمله حوزه خلیج فارس نشــان 
می دهد که چین یک برنامه فراگیر برای 
صــادرات کالاهای خود به کشــورهای 
اســلامی و عربی در نظر گرفته اســت، 
امــا این تلاش و هدف با مخالفت آمریکا 
مواجــه می شــود. آمریکایی هــا اجازه 
نمی دهنــد چین به بــازار بخش مهمی 

از جهان در آفریقا و آسیا دست یابد.
این کارشــناس مســایل منطقه اظهار 
کرد: معتقــدم از نظر آمریکایی ها اقدام 
چین در گســترش روابط با کشــورهای 
عربی منطقه، یک اشتباه راهبردی تلقی 
می شــود. چین در حوزه شانگهای فعال 
اســت و کشــورهای عضو شانگهای هم 
تاثیر اقتصادی بالایی در منطقه و جهان 

دارند، اینکه چین از عربســتان به جهان 
عرب و اســلام نفوذ کند مورد پســند و 
رضایت آمریکا نخواهد بود و حتما برای 

مقابله آن برنامه دارد.
هانی زاده درباره نتایج سفر رییس جمهور 
چین به عربستان و تاثیر توافقات دو کشور 
بر ایران گفت: محمد بن ســلمان ســعی 
می کند چین را از ایران جدا کند و از نفوذ 
چین در شورای امنیت و در جهان استفاده 
کند. بن سلمان با برگ چین علیه ایران و 
آمریکا استفاده می کند. در حال حاضر او با 
تیم جو بایدن مشکل پیدا کرده پس سعی 
می کند یارگیری جدید داشــته باشد اما 
آمریکا هم برای چین و هم برای عربستان 

مشکل ایجاد خواهد کرد.
وی افــزود: انتظــار نمی رفت چینی ها به 
سرعت به سمت عربستان که رقیب جدی 
ایران در منطقه است بروند و آغوش خود 
را به ســمت عربســتان باز کنند. به نظر 
چینی ها اشــتباه بزرگی مرتکب شدند و 
ســعی دارند از ایــران فاصله بگیرند و از 
سفره های گسترده نفتی عربستان و بازار 
گرم کشورهای عربی برای کالاهای چینی 
استفاده کنند. اما این سیاست مشکل ساز 
می شــود. چون میــان ایران و چین یک 
توافــق راهبردی بلندمــدت وجود دارد 
گرایش ناگهانی چین به سمت کشورهای 
عربی قابل توجه اســت و جفا و بی وفایی 

چین به ایران تلقی می شود.
این کارشــناس مســایل منطقه تصریح 
کــرد: ایران در این ســال ها نفت چین را 
تامین کرده و رابطه گســترده اقتصادی 
با چین دارد. به نظر آنها اشــتباه بزرگی 
مرتکب شــدند و باید بدانند که عربستان 
در نزدیکی به چین رویکرد تاکتیکی دارد 
و بعــد از اینکــه چین را از ایران جدا کرد 
رابطــه خود را بــا چین قطع می کند. بن 
ســلمان بازی سیاسی خود را تا انتخابات 
۲۰۲۴ آمریــکا ادامه می دهد و در انتظار 
اســت ببیند جمهوری خواهان پیروز این 
میدان خواهند شــد یــا نه. الان اختلاف 
بین آمریکا و عربســتان زیاد است از این 
رو بن سلمان سعی دارد در دو سال آینده 
سیاســت چندگانه ای را با چین و ایران و 

آمریکا دنبال کند.
به نقل از العربیه، عربستان و چین در پی 
یک نشســت دوجانبه بیانیه ای مشترک 
صادر کردند، در بخشــی از این بیانیه از 
ایران خواســته شده که  در امور داخلی 

دیگر کشورها دخالت نکند.
در این بیانیه همچنین بر اهمیت احترام 
گذاشتن ایران به اصل حسن همجواری 

تاکید شده است.
دو طرف همچنین خواســتار همکاری 
ایران بــا آژانس بین المللی انرژی اتمی 
به منظور تضمین صلح آمیز بودن برنامه 

هسته ای خود شدند.
طــرف چینی همچنیــن هرگونه حمله 
بــه غیرنظامیان در خاک  عربســتان  را 

محکوم کرد.

خبر ویژه

رئیسی با بیان اینکه اغتشاشات اخیر دارای ساحت های امنیتی، فرهنگی و اقتصادی بود، گفت: مسئولان امنیتی در 
این زمینه تلاش کردند و اکنون امنیت برقرار است و بیشتر هم تامین می شود.

حجت الاسلام ابراهیم رئیسی طی سخنانی در مراسم سالروز تشکیل شورای عالی انقلاب فرهنگی اظهارکرد: لازم است 
نگاهی داشته باشیم به آنچه که تاکنون شورای عالی انقلاب فرهنگی به آن عمل کرده است، در واقع به وضع موجود و 
مطلوب نگاه کنیم و اگر فاصله ای است آن را کم کنیم. نگاهی باید نقادانه و کارشناسانه باشد به عبارتی آیا آنچه از شورای 
عالی انقلاب فرهنگی انتظار می رفت انجام شده است.  وی تصریح کرد: برای این که ببینیم شورای عالی انقلاب فرهنگی 
تا چه اندازه به انتظارات عمل کرده است باید به اسناد بالادستی نگاه کنیم و معلوم شود آیا شورای عالی انقلاب فرهنگی 

در این ادوار براساس اسناد بالادستی چگونه عمل کرده در چه بخش هایی موفق بوده و از آن ها تقدیر و تشکر کرد. 

رئیس جمهور به مساله هدایت فرهنگی از وظایف شورای عالی انقلاب فرهنگی نیز اشاره کرد و گفت: ساز و کارها وجود 
دارد، اما لازمه اش باز نگاهی است که در سازمان ها این هدایت فرهنگی چگونه انجام می شود.

رئیسی با بیان اینکه اغتشاشات اخیر دارای ساحت های امنیتی، فرهنگی و اقتصادی بود، گفت: مسئولان امنیتی در این 
زمینه تلاش کردند و اکنون امنیت برقرار است و بیشتر هم تامین می شود، اما موضوع به ساحت فرهنگی و اقتصادی هم 
بر می گردد. مسئولان فرهنگی باید عملکرد خود را بازنگاهی داشته باشند و کار جهادی انجام دهند. شهید سلیمانی 
یکبار به مشهد که آمد من به ایشان گفتم ما در زمینه نظامی پیروز شدیم، اما بعضی از افرادی که در مقابل ما هستند، 
داعش ذهنش شان را آلوده کرده است و ما به کار فرهنگی نیاز داریم تا ذهن این مردم منطقه اصلاح شود که ایشان هم 

گفتند درست است. در واقع مسئولیت در حوزه فرهنگ بسیار خطیر است.

رئیس جمهور: 

کنون امنیت برقرار است ا

تحلیل

ح شد از سوی معاون سیاسی رییس جمهور مطر

 پاسخ ایران به اظهارات
 رییس جمهور چین

معاون سیاسی رییس جمهور به اظهارات رییس جمهور 
جمهور چین در جریان سفر به عربستان پاسخ داد.

 محمد جمشیدی در توییتر نوشت: همکاران چینی به 
یاد داشته باشند که وقتی سعودی و آمریکا از گروه های 
تروریستی داعش و القاعده در سوریه حمایت کردند و 
با تجاوز نظامی وحشیانه یمن را ویران کردند، این ایران 
بود که با تروریست ها جنگید تا ثبات و امنیت در منطقه 

مستقر شود و تروریسم به شرق و غرب تسری نیابد.

رئیس قوه قضاییه:

فاصله ابلاغ و ابطال یک مصوبه 
خلاف قانون به حداقل برسد

رئیس قوه قضاییه گفت: باید سازوکاری تعبیه شود که 
فاصله ابلاغ یک مصوبه خلاف قانون در یک دســتگاه 
اجرایی تا ابطال آن مصوبه از ناحیه دیوان عدالت اداری 

به کمترین زمان ممکن برسد.
همزمان با چهل و یکمین سالگرد تأسیس دیوان عدالت 
اداری، حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، طی 
ســخنانی در جمع قضات و کارکنان این مرجع، ضمن 
تبیین اصول مهم ۱۷۰ و ۱۷۳ قانون اساسی، اظهار کرد: 
از اهداف مهم و اساسی دیوان عدالت اداری، حمایت از 
مردم، حقوق و منافع آنها و تضمین حقوق و منافع آحاد 
مــردم -  نــه طبقه  و گروهی خاص- در برابر مأمورین و 
دستگاه های حکومتی است تا این حقوق و منافع مورد 

تعدّی و تعرض واقع نشود.
رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: کار دیوان عدالت اداری 
باید به روز و دقیق و متقن باشــد؛ آراء و احکام صادره از 
ناحیه این دیوان در حوزه رسیدگی به شکایات، تظلمات 
و اعتراضات مردم نسبت به کارگزاران، مأموران، واحدها 
و احیاناً مصوبات و آیین نامه های دستگاه های حکومتی 
باید فصل الخطاب باشــد و بدون تأخیر و به ســرعت 

اجرایی شود.   
وی بیان داشــت: باید سازوکاری تعبیه شود که فاصله 
ابلاغ یک مصوبه خلاف قانون در یک دستگاه اجرایی تا 
ابطال آن مصوبه از ناحیه دیوان عدالت اداری به کمترین 

زمان ممکن برسد.

  عضو هیات رئیسه 
کمیسیون امنیت ملی مجلس: 

  به شدت بیانیه مشترک چین 
و عربستان را محکوم می کنیم

یک عضو هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی با محکوم کردن بیانیه 
مشترک اخیر چین و عربستان گفت: دستگاه دیپلماسی 
باید با قدرت و قاطعیت جواب این بیانیه را دهد که دیکته 
شده اسرائیل و آمریکا به نوکرشان یعنی عربستان است.

یعقوب رضازاده، در واکنش به بیانیه اخیر چین و عربستان 
سعودی اظهار کرد: کشور ما در منطقه خاورمیانه به ویژه 
غرب آســیا به عنوان کشــوری قدرتمند از نظر علمی، 
موشکی، دفاعی و موارد دیگر شناخته شده است ما هیچ 
وجه به جز صلح، دوستی و آرامش و امنیت برای منطقه 
و همسایگان چیز دیگری نخواستیم و انتظار نداشته ایم، 

موضوعی که همه همسایگان از آن اطلاع دارند.
وی تاکید کرد: ما تاکنون در امور داخلی کشوری دخالت 
نکردیم و اگر اظهارنظری هم بوده در راســتای حفظ 
آرامش منطقه بیان شــده است؛ درباره بیانیه مشترک 
تکلیف عربستان مشخص است عربستان هیچ گاه حامی 
ما نبوده و همواره در روابط با کشــورمان تنش را دنبال 
کرده که آخرین نمونه آن اغتشاشــات اخیر اســت یک 
پای ثابت عربستان سعودی بوده که به خصوص رسانه 

ضد انقلاب اینترنشنال دنبال می کند. 
رضازاده تاکید کرد: ما به هیچ وجه مواضع ذکر شده در 
این بیانیه مشترک را قبول نداشته و آن را به شدت محکوم 
می کنیم. این بیانیه دیکته شده اسرائیل وآمریکا به نوکر 

خود عربستان سعودی است که آن را القاء کرده اند.

 قزاقستان خواستار 
بهبود تعامل اتحادیه اقتصادی 

اوراسیا با ایران شد
رئیس جمهوری قزاقســتان خواســتار بهبود تعامل 
اتحادیه اقتصادی اوراســیا با جمهوری اسلامی ایران، 
ویتنام و صربستان به عنوان شرکایی شد که قراردادهای 

ترجیحی با آنها منعقد شده است.
قاسم ژومارت توکایف، رئیس جمهور قزاقستان، در 
سخنرانی خود در شورای عالی اقتصادی اوراسیا در 
بیشــکک از گسترش حوزه منافع تجاری اتحادیه 
اوراســیا خبر داد و افزود: لازم اســت این اتحادیه با 
شرکایی مثل جمهوری اسلامی ایران، صربستان و 
ویتنام که قراردادهای ترجیحی با آنها منعقد شده 
اســت تعامل بیشــتری داشته باشد. وی همچنین 
خواستار تسریع در تصویب توافقنامه های مناطق 
آزاد تجــاری بیــن اتحادیه اوراســیا و هند، مصرو 

اندونزی شد.
توکایف با اظهار خرســندی از آغاز مذاکرات با امارات 
متحده عربی در مورد توافق بر سر منطقه آزاد تجاری 
گفت: من این ابتکار را بسیار امیدوارکننده و در راستای 
منافع کل اوراسیا می دانم. اکنون مهم است که این روند 
به تعویق نیفتد.« در نشست سران شورای عالی اقتصادی 
اوراسیا که روز گذشته در بیشکک برگزار شد ۱۵ سند 

برای توقیت و گسترش این اتحادیه امضا شد.
رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
پیشتر گفته بود: امضای توافق ترجیحی ایران با اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا فصل جدیدی از روابط را با کشورهای 

منطقه به ویژه روسیه گشوده است.

 چین در تعقیب جای پای آمریکا 
در جهان عرب

ادامه از صفحه اول:
همچنین در خودداری واشــنگتن برای مقابله با آنچه 
عبور دولت بشار اسد از خط قرمز استفاده از تسلیحات 
شیمیایی نامیده شده بود. از اینها مهمتر، توافق هسته 
ای با ایران در حالیکه از نقطه نظر کشــورهای عرب، به 
نگرانی های ادعا شده آنها نسبت به سیاست های منطقه 
ای ایــران بی توجــه بود، مقوم نتیجه گیری آنها درباره 
اتکاناپذیری آمریکا شد. ادبیات تحقیرآمیز دولت دونالد 
ترامپ خطاب به عربستان سعودی، بی اعتنایی آمریکا به 
تعهدات امنیتی خود به این کشورها به نحوی که بازتاب 
ارزش های اخلاقی و استراتژیک آن در حمایت از متحدان 
سنتی خود در این منطقه از جهان باشد، اوضاع را بدتر 
کرد. در نهایت، تنش میان آمریکا و عربستان در پیامد 
قتل جمال خاشــقچی و حمایت دولت بایدن از بازیابی 
دیپلماســی از رفتــه با ایــران، همان نقطه ای بود که به 
نظر می رسد باید یک شوک تعیین کننده به مناسبات 
آمریکا و عربستان سعودی و البته در مقیاسی وسیعتر 
میان آمریکا و کشورهای عرب خلیج فارس تلقی شود.

همانطورکه انتظار می رفت تنها پاســخ معقول به این 
ســردی روابــط، در نظر گرفتن تعمیــق همکاری این 
کشــورها با چین و روســیه بود؛ کشورهایی که خود را 
در یک رویارویی ژئوپولیتیکی و سرنوشت ساز با ایالات 
متحده می بینند و البته تا اندازه زیادی در ســوق دادن 
نظام جهانی به یک نظام چندقطبی و با محدودیت های 

بیشتر برای غرب موفق بوده اند. 
گذشــته از آثار و پیامدهای اقتصادی این همکاری ها و 
مزایای ژئوپولیتیک که رهبران دو کشــور جستجو می 
کنند، ریاض امیدوار اســت که علاوه بر عقب نماندن از 
کاروان توسعه آسیایی به رهبری چین، از نفوذ این کشور 
بر ایران به منظور تغییر رفتار تهران استفاده کند؛ نفوذی 
که هیچکدام از کشورهای غربی از آن برخوردار نیستند. 
همینطور تلاش های عربستان، ممکن است حاوی این 
پیام به ایران باشد که ظهور چین و افول تدریجی آمریکا، 
چیزی از ارزش استراتژیک عربستان در چشم قدرت های 
بزرگ کم نمی کند. چه دوســت داشــته باشیم یا نه، در 
جریان جابه جایی قدرت میان آمریکا و چین، این ابرقدرت 
آسیایی در حال تبدیل شدن به همان چیزی است که 
آمریکا در یک قرن گذشته بوده است. یک ابرقدرت تشنه 
انرژی که ناگزیر است در مقیاس های بزرگ فکر و عمل 
کنــد. ابرقدرتــی که به امنیت و ثبات منابع، کریدورها و 
بازارهای بین المللی بیش از هر رابطه صرفاً دوستانه ای 
اهمیت می دهد. جای تعجبی نخواهد داشت که با گذشت 
سالها و افزایش نفوذ و قدرت چین در خلیج فارس، این 
قدرت نوظهور نیز از همان الگوریتمی در مناسبات خود 
با کشورهای عرب و ایران پیروی کند که دولت های غربی 

تاکنون کرده بودند.

  »بالکان« پلی برای 
ورود کالاهای ایرانی به اروپا 

در ادامه سیاســت های اقتصادی دستگاه دیپلماسی و 
معاونت اقتصادی وزارت امور خارجه، باید سمت و سوی 
فعالیت ها و تمرکزها به سمت حوزه بالکان تمایل یابد تا 
روابط خوب اقتصادی ایران و کشــورهای اروپای شرقی 

و بالکان بیش از پیش ارتقا یابد.
منطقه شــرق اروپا همواره از نظر ژئواستراتژیک دارای 
اهمیــت فراوانی بــوده، از نظر ژئوپلیتیک دریایی نیز با 
دسترسی به دریای مدیترانه و دریای سیاه اهمیت فراوانی 
در حمــل و نقل جهانــی و منابع انرژی دارد. جغرافیای 
انسانی، قومی و دینی نیز در این منطقه با اقوام گوناگون 

با دو دین بزرگ مسیحیت و اسلام تنوع دارد.
منطقه بالکان از نظر ژئوپلیتیک انرژی نیز اهمیت فوق 
العاده به ویژه برای اتحادیه اروپا دارد. کشــورهای حوزه 
بالکان به دلیل فرایند های تاریخی و حضور چند بعدی 
ایران، دارای اشــتراکات بیشتری با کشورمان نسبت به  
کشــورهای غربی قاره اروپا هســتند. همچنین روابط 
ایران با کشــورهای این منطقــه همواره دارای تاثیرات 

مهم فرهنگی و اقتصادی قابل توجه بوده است.
به نظر می رســد حوزه بالکان و شــرق اروپا در ســالیان 
گذشــته از نگاه ایران بــه ویژه در بعد اقتصادی  مغفول 
مانده و نگاه تجاری ایران تنها بر چند کشور اروپای مرکزی 
متمرکز شده بود و معمولا نگاه اقتصادی به این کشورها 
با محوریت کشــورهای جایگزین در شرایط خاص بوده 
است در حالی که شاکله اقتصادی و دیگر اشتراکات بستر 
مناسبی را برای داشتن تعاملات پایدار اقتصادی با این 
منطقه فراهم می کند. در شــرایط جدید و در حالی که 
شرق اروپا تا حدودی  در حال دور شدن از سیاست های 
اقتصادی اتحادیه اروپاســت وضعیت قابل قبولی برای 
ایران فراهم شده که به بازارهای این کشورها فکر کند و 
سطح  مبادلات را بهبود بخشد.به نظر می رسد سیاست 
خارجی جمهوری اسلامی به خصوص در دولت سیزدهم 
در راستای سیاست خارجی متوازن به دنبال ارتقای روابط 
با کشورهای حوزه بالکان است. این سیاست این سوال 
را در ذهن متصور می کند که آیا کشورهای حوزه بالکان 
می توانند دروازه ورود کالاهای ایرانی به اروپا باشــند؟ 
سوالی که حسین امیرعبداللهیان وزیر خارجه کشورمان 
در سفر  منطقه ای اخیرش به دو کشور صربستان و بوسنی 
و هرزگوین به آن پاســخ داد و از توافق و تلاش ها برای 
ارتقای روابط با این کشورها برای ورود کالاهای ایرانی به 
اروپا خبر داد. حال باید دید که آیا ایران خواهد توانست 
تدبیر مناسب برای بهبود تعاملات اقتصادی و تجاری با 

کشورهای منطقه اتخاذ و اجرایی کند؟ 

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
گزارش

قیمت یونولیت ساختمانی پایین نیاید وعده 
مسکن ارزان شبیه شعار است

 قیمت یونولیت  مقصر فعلی 
افزایش قیمت مسکن

  زهرا ظهروند/ گروه اقتصاد
 ساخت چهار میلیون مســکن در چهار سال، 
یکی از شعار ها و وعده های دولت سیزدهم بود 
و مجلس یازدهم نیز همسو با دولت، طرحی را 
مبنی بر اقدام ملی مســکن تصویب کرد که به 
دنبال آن، دولت موظف است سالی یک میلیون 
مسکن بسازد. وعده ای که البته مهرداد بذرپاش 
در جلسه رأی اعتمادش در مجلس زیراب آن 
را زد و از عهده گرفتن این وعده شانه خالی کرد 
و گفت که برای ســاخت چهار میلیون مسکن 
۲۸۰۰ میلیارد تومان یعنــی بودجه ای معادل 

نیمی از بودجه سالانه کشور را می خواهد!
در این میان نیز هراز چندگاهی، شاهد گرانی 
یکی از مصالح اصلی ســاخت و ســاز هستیم؛ 
چندی پیش خبر آمد که سیمان گران شده و 
البته بعدها تکذیب شد و حالا قیمت یونولیت 

سر به آسمان کشیده است.
 بر اســاس گزارش های منتشر شــده قیمت 
یونولیت ســاختمانی سه برابر شــده است و 
همین مسئله احتمال رکود ســاخت و ساز یا 
افزایش قیمت را تشــدید کرده اســت. قیمت 
مســکن به اندازه ای طــی چند ســال اخیر 
رشد داشته است که بســیاری از افراد جامعه 
از فکر خرید آن تا آخر عمر بیــرون آمده اند و 
برخی دیگر به سختی، مســکن رهن یا اجاره 
می کنند. از طرفی، کارخانه های یونولیت سازی 
می گویند پتروشــیمی ها از عرضــه مواد اولیه 
تولید پلاستوفوم )یونولیت سقفی( خودداری 
می کنند. طبق گفته های برخی کارشناســان 
حوزه مســکن در پی همین موضــوع، هزینه 
ســاخت هر متر مربع واحد ملی مسکن، ۲۷۰ 

هزار تومان افزایش داشته است.
مجتبی یوسفی، عضو کمیسیون عمران مجلس 
در همین خصوص گفت: باید بپذیریم که امروز، 
مسکن با ســبد خانوار حدود نیمی از جمعیت 
ایران در ارتباط است. طبق سرشماری سال ۹۵، 
حدود شــش و نیم میلیون خانوار مستاجر در 
کشور وجود داشت که اگر سالی یک میلیون هم 
به این تعداد اضافه شده باشد، شاید هم اکنون 
حدود ۸ یا ۹ میلیون خانوار مســتاجر داشته 

باشیم.
وی افزود: این عدد یعنی حــدود ۴۰ درصد از 
این جمعیت ایران، مستاجر هســتند. در این 
بین هستند کسانی که ممکن است خانه داشته 
باشند، اما آن را رهن داده باشند و برای سکونت، 

مسکن دیگری را اجاره کرده باشند.
نماینده اهــواز تصریح کرد: در حــال حاضر با 
این افزایش قیمت ها و رخــوت و کندی که در 
دولت قبلی وجود داشــته و اینکه حدود هفت 
سال حوزه مســکن تعطیل بوده است، هرچند 
اقداماتی طی یکی، دو ســال اخیر انجام شده 
است، اما با حل مشکل، این حوزه خیلی فاصله 
داریم. آقای رییس جمهور شخصاً به این حوزه 
ورود کرده است و در بالاترین سطح، با حضور 
ایشان یا معاون اول او، شورای عالی مسکن طی 
یک سال و چند ماه گذشته، شش جلسه برگزار 

کرده است.
یوسفی گفت: از سوی دیگر با شعار نمی توانیم 
مشکل مســکن را حل کنیم. با وجود پرداخت 
تسهیلات، بازآفرینی و نوسازی بافت فرسوده 
و اختصــاص زمیــن یــا ودیعه مســکن، اما 
هرازچندگاهی شــاهد افزایش قیمت متریال 

یا مصالح ساختمانی هستیم.
وی اظهار کرد: سه ماه است که موضوع یونولیت 
را پیگیری کرده ایم و دربــاره افزایش آن تذکر 
داده ایم، اما الان یونولیــت از چیزی حدود ۷۰ 
الی ۸۰ هزار تومان به ۴۰۰ الی ۵۰۰ هزار تومان 
در بازار آزاد رسیده اســت. این موضوع یعنی 
سقفی که می خواهد در یک ساختمان ساخته 
شود، قیمت آن ضرب در چند برابر شده است. با 
این روش می شود مسکن ارزان قیمت ساخت؟

عضو کمیســیون عمران مجلس یادآور شــد: 
این اتفاق به دلیل این بوده که بخشــی از ماده 
اولیه یونولیت سقفی در داخل تولید می شده یا 
بخشی را وارد می کردیم که الان متاسفانه انجام 
نمی شود. یعنی نیاز بازار کم شده و هر زمان بین 
عرضه و تقاضا فاصله ای ایجاد شود، دیگر به قبل 
برنمی گردد و سازنده مســکن الان نمی تواند 
ســه ماه بلاتکلیف بمانــد. نمی دانم چه زمانی 
این موضوع حل می شــود. ما هم هر چه تذکر 

می دهیم هیچ اتفاقی نمی افتد.
یوســفی در ادامه بیان کرد: وزیــر صمت به ما 
قول داده است و ما گفته ایم اگر در داخل امکان 
تولید این ماده اولیه وجود ندارد، مجوز واردات 
بدهیــم، چراکه الان در خصــوص ماده ای که 
تبدیل به مواد اولیه یونولیت می شــود، کمبود 
داریم. این مســئله را مجدداً تذکر می دهیم و 
وزیر صمت و مجموعــه وزارت نفت باید تلاش 
کنند در کوتاه مدت این موضوع را حل کنند، در 
غیر این صورت از ابزار های نظارتی در مجلس 

استفاده می کنیم.

گزارش

خ  چوب لای چر
 صنایع کوچک

اگــر صنایعــی که کمتــر از ۵۰ نفر در آن 
مشــغول به کار هســتند را در زمره صنایع 
کوچــک اطلاق کنیــم، در ایران فقط ۱۰ 
درصــد از صنایع، بزرگ و حدود ۹۰ درصد 
از صنایع کشــور صنایع کوچک و متوســط 
اســت.این صنایع با وجود کوچک بودن در 
اشــتغال مولد و پایدار، خودکفایی و رونق 
تولید نقش قابل توجهی ایفا می کنند، از این 
رو مأموریت اصلی ســازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی توانمند کردن این 
واحدهاســت.صنایع کوچــک تأثیر قابل 
توجهی در اقتصاد کشــور ایفا می کنند که 
از کانال هــای کارآفرینــی، نوآوری و تغییر 
فناوری، پویایی صنعت و ایجاد فرصت های 
شــغلی و افزایــش درآمد ایجاد می شــود.

درمجموع می تــوان گفت، صنایع کوچک 
علاوه بر تأمین نیاز داخل، از طریق صادرات، 
می تواننــد ارزآوری قابل توجهی نیز برای 

کشور داشته باشند.
 مشکلاتی که صنایع کوچک را 

درگیر خود کرده است
کارشناسان و فعالان اقتصادی ایران نیز همواره 
تاکید کرده اند که دولت ها برای دســتیابی به 
فرصت های شــغلی و افزایش درآمدزایی باید 
با سیاست های حمایتی تعداد صنایع کوچک 
و متوســط را افزایش دهند، زیرا این صنایع 
در زمان کوتاهی با شــرایط اقتصادی تطبیق 
می یابند و هزینه اشتغال در آن ها بسیار کمتر 

از صنایع بزرگ است.
البتــه باید توجه داشــت که همین صنایع، با 
مشــکلات و محدودیت های بسیاری مواجه 
هستند که مانعی بزرگ برای رشد آن ها بوده 

و انگیزه فعالان آن را از بین برده است.
چالش نخســتین که از قول فعالان این حوزه 
مطرح می شــود، بحــران نقدینگی و تأمین 
مالی اســت. درواقع اصلی تریــن مانع ادامه 
حیات بنگاه های کوچک و متوســط، مشکل 
تأمین مالی است. وجود مشکلات مالی، رشد 
و گسترش بنگاه های کوچک و متوسط را در 
کشور دچار وقفه کرده و باعث حذف تدریجی 

آن ها و ماندگاری صنایع بزرگ شده است.
از طرفی دریافت تسهیلات اندک، تحریم ها و 
مشکلات ناشی از کرونا طی چند سال گذشته 
موجب شــد این صنایع با شــرایط ســختی 
دســت به گریبان شوند حال آنکه نهایت سعی 

خود را برای سرپا بودن داشته اند.
همچنین مشــکلاتی دیگر چون فناوری های 
و تجهیزات قدیمی و سطح پایین در مقایسه 
با فناوری روز دنیا، موانع دسترســی به مواد 
اولیه، مشکلات مدیریتی، نبود نیروی انسانی 
متخصص و در آخر هم کمبود مشتری داخلی و 
خارجی از بزرگ ترین چالش های این روزهای 
صنایع کوچک محسوب می شود. علاوه بر آنکه 
گرانــی دلار مزید بر علت مشــکلات معمول 

شده است.

 صنایع کوچک توجه بسیار بیشتری را 
نیاز دارند

عبدالوهاب سهل آبادی، رئیس خانه صنعت، 
معــدن و تجارت ایران در ارتباط با وضعیت 
صنایع کوچک اظهار می کند: در کشورهای 
در حال توســعه و حتی جوامعی که توسعه 
نیافته اند ســهم صنایع کوچک در اشتغال و 
توسعه اقتصادی بسیار زیاد است این چنین 
که آن ها با ســرمایه هایی اندک، بیشــترین 
بهره وری را دارند و بیشــترین اشتغال زایی 
را هم فراهم می کنند.به گفته وی، در ایران 
نیــز اغلب کارخانه های تولیدی و واحدهای 
صنعتــی زیرمجموعــه ای از همین صنایع 
کوچک و متوســط محســوب می شــود، 
به طوری که ۹۰ هزار واحد صنعتی کوچک و 
متوسط در ایران مشغول به فعالیت هستند.
این مســئول ادامه می دهد فقط در اصفهان 
بیش از ۷۰ شهرک و ناحیه صنعتی و افزون 
بر ۹ هزار واحد تولیدی و صنعتی فعال، وجود 
دارد که این اســتان را به یکی از فعال ترین 
استان کشور در حوزه صنایع کوچک تبدیل 
کــرده است.ســهل آبادی اظهــار می کند: 
باوجودآنکه عمده اشــتغال زایی کشــور بر 
عهده این صنایع است اما بیشترین گردش 
مالــی در اختیــار صنایع بزرگ قرار دارد که 
این موضوع نشان دهنده توجه کمتر به این 
صنایع در ایران اســت.وی تصریح می کند: 
حال آنکه این بخش توانمندی خود را بارها 
اثبات کرده اســت در دوران محدودیت های 
کرونا، در عصر تحریم ها، در شــرایط گرانی 
ارز، همچنان تولید خود را داشته و فعالیت 

صادراتی انجام داده است.
این مســئول خاطرنشــان می کنــد: اگر این 
واحدهای صنعتی با تمام توان در حال فعالیت 
هستند به دلیل کارگرانی است که بخش قابل 
توجهی از تولید بر دوش آن هاست اما ازلحاظ 

درمانی و روانی امنیتی چندان ندارند.
ســهل آبادی تأکید می کند: لازم است دولت 
بــا رویکردی ویژه تر نســبت به این صنایع و 
کارکنانــش نــگاه کند زیرا توقــف فعالیت 
هرکدام از آن ها خســارتی ســنگین تر را به 

جای می گذارد.

« از سازوکار اجرایی کالابرگ  گزارش »روزگار

کالابرگ اختیاری است
  مریم فکری/ گروه اقتصاد

با وجود انتشــار برخــی گزارش ها مبنی بر این که 
احتمــالا ایــن ماه به دلیل اجــرای طرح کالابرگ 
آخریــن یارانه نقدی ای باشــد کــه یارانه بگیران 
دریافت می کنند، اما بررســی ها حاکی از آن است 
که یارانه نقدی هیچ اســتانی قطع نخواهد شــد و 

در روزهای آینده یارانه یلدایی واریز خواهد شد.
صولــت مرتضوی، وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی 
در همین رابطه نهم آذرماه امسال در حاشیه جلسه 
هیات دولت اعلام کرد: طرح کالابرگ الکترونیکی 
به صورت آزمایشی در استان هرمزگان شروع شده 

و بازتاب خوبی از آن گرفته شد.
به گفته او، به محض اینکه بستر آن فراهم شود، به 
صورت آزمایشــی اجرا می کنیم. امیدواریم هرچه 

زودتر این طرح اجرا شود.
مرتضوی تاکید کرد: استفاده از کالابرگ اختیاری 
اســت، یعنی کســانی که خواســتند، می توانند از 
کالابرگاســتفاده کنند و کســانی که خواســتند، 

می توانند از مبلغ نقدی استفاده کنند.
وی متذکر شد: سازوکار اجرای این طرح این است 
که کارت الکترونیکی افراد معادل مبلغ یارانه شارژ 
می شود و افراد در یک بازه زمانی مشخص مختار 
هستند با این کارت، پروتئین خرید کنند یا اینکه 
زمانی که یارانه به حساب افراد واریز می شود، پول 

آن را برداشت کنند.
یارانه نقدی قطع می شود یا نه؟

اما این اظهارات در شرایطی است که سید احسان 
خاندوزی، ســخنگوی اقتصادی دولت یکم آذرماه 

در نشست خبری با بیان اینکه مساله طرح کالابرگ 
الکترونیکی مشکلی در تامین  مالی ندارد، گفته بود: 
با توجه به اینکه این امر، نظام پرداخت یارانه را متاثر 
می کند، لازم بود دولت از مطمئن بودن زیرساخت 
فنی اطمینان حاصل کند و تغییرات در وزارت کار 
قدری تاخیر در بهره برداری پروژه انداخت  اما وعده 
داده شد که پس از آنکه این طرح در یک استان به 
شــکل آزمایشــی پیاده شد، از ماه های آینده برای 

کل کشور انجام می شود.
وی تاکیــد کــرده بود: این  طرح مشــکلی ندارد و 
مشــکلی در تامیــن بودجه هم موجود نیســت، 
پیش بینی این اســت که دوره آزمایشی یک ماه به 
طول بیانجامد و بعد از یک ماه برای ســایر اســتانها 

هم انجام شود.
اجرای کالابرگ به امسال نمی رسد؟

البته محمدرضا پورابراهیمی، رییس کمیســیون 
اقتصادی مجلس هشتم آذرماه گفته بود که اجرای 
کالابرگ الکترونیکی به امســال نمی رســد و واریز 

یارانه نقدی ادامه خواهد داشت.
به گفته او، پرداخت نقدی کار را برای دولت ساده 
می کنــد، ولی برای مردم بــه خاطر اثرات تورمی 

می تواند یک آسیب باشد.
پورابراهیمی افزوده بود: با افزایش قیمت ها و ایجاد 

تــورم و کاهش قدرت خرید مردم، روش پرداخت 
نقدی نمی تواند مفید باشد.

او با بیان اینکه اجرای کالابرگ الکترونیکی در یکی 
دو اســتان به صورت آزمایشــی شروع شده اس، ت 
تاکیــد کرده بود: اجــرای کالابرگ الکترونیکی به 
امســال نمی رسد و واریز یارانه نقدی ادامه خواهد 

داشت.
ح کالابرگ   سازوکار اجرایی طر

چگونه خواهد بود؟
اما سازوکار اجرایی طرح کالابرگ چگونه خواهد 
بــود؟ حمید فرداد، مدیرعامل شــرکت فناوری 
اطلاعات رفاه ایرانیان)فارا( در همین رابطه گفته 
اســت: دولت برای اعمال سیاست های حمایتی 
خــود نیــاز به بســتر فنــی فراگیــر و یکپارچه 
داشــت. شکل گیری شــبکه ملی اعتبار بر اساس 
سیاست های عدالت محور بخش دولت مردمی به 
عنوان بستری مناسب برای مدیریت و اختصاص 
تمامی اعتبارهای حمایتی بر اساس هر کدملی را 
در دستور کار قرار داد. فرداد، یکی از کاربردهای 
این ســامانه را اجرای طرح کالابرگ الکترونیک 
دانسته بود که در حال پیاده سازی مقدمات اجرا 

در استان هرمزگان است.
مدیرعامل شــرکت فناوری اطلاعات رفاه ایرانیان 

در تشریح اهداف این طرح اظهار کرده بود: دولت 
بــه منظور تقویت ســلامت غذایــی خانوارها این 
امــکان را بــرای آن ها ایجــاد می کند که به اعتبار 
یارانــه بتوانند یک ماه زودتر کالاهای اساســی را 
خریــداری کنند. این امر ضمن حمایت از ســبد 
غذایی خانوار موجب پیاده سازی سامانه در گستره 
کشور و استان مربوطه می شود. وی گفته بود: این 
امکان برای تمام جامعه یارانه بگیر استان هرمزگان 
پس از اطلاع رســانی از سوی رسانه های کشوری 
و اســتانی فعال خواهد شــد و نیاز به هیچ اقدامی 

نیست.
فرداد با بیان اینکه هرمزگانی ها می توانند با مراجعه 
به فروشگاه های مجاز نسبت به استفاده از این اعتبار 
در خرید اقلام اساســی استفاده کنند، افزوده بود: 
خرید اقلام اساســی به صورت نقد و اعتباری است 
یعنی مقدار مشخصی از قیمت کالا از محل اعتبار 
اختصاص داده شــده پرداخت می شود و خریداران 
باید مابقی مبلغ را با اســتفاده از کارت بانکی یا به 

صورت نقدی پرداخت کنند.
مدیرعامل شــرکت رفاه ایرانیان با تاکید مجدد بر 
اختیاری  بودن شــرکت در این طرح و اســتفاده از 
این اعتبار، به همشــهری آنلاین گفته بود: استفاده 
از اعتبــار از طریــق تمامی کارت های بانکی به نام 
سرپرست خانوار، امکان پذیر خواهد بود و در مورد 
کالاهای مشمول طرح نیز الزامی به خرید یک نشان 
تجاری مشــخص نیســت و افراد می توانند از گروه 
کالایی اعلام شــده و از هر نشــان تجاری دلخواه، 

خرید خود را انجام دهند.

« از زوایای بودجه سنواتی گار گزارش »روز

عدم همخوانی افزایش حقوق با تورم
 اگرچه تقدیم لایحه بودجه سال آینده به 
مجلس، امســال همزمان با بررسی لایحه 
برنامه هفتم توســعه بــوده و این موضوع 
باعث شده است تا بودجه ۱۴۰۲ در موقع 
مقرر به مجلس ارسال نشود، اما با توجه به 
زوایا و محتوای این بودجه چون پیشنهاد 
تعیین ۲۰ درصدی متوسط افزایش حقوق 
کارمنــدان دولت در پیــش نویس لایحه 
بودجه، اظهار نظرهایــی در این زمینه از 
سوی مسئولان، کارشناسان و نمایندگان 
مجلس مطرح اســت که معلوم می شــود 
هنوز چنین رقم افزایــش حقوقی قطعی 
نیست و از طرفی با توجه به رشد نرخ تورم و 
کاهش قدرت خرید مردم احتمالا چگونگی 
نحوه تعیین حقوق ها در سال آینده با مدل 
های جدید دچار تغییر شــود و به صورت 
یکسان افزایش نیابد، چرا که گذران زندگی 
برای دهک های پایین درآمدی که حقوق 
کمتری دریافت می کنند این روزها در پی 

فشار تورمی و گرانی ها سخت شده است.

حرکت دولت در مسیر متعادل کردن 
تعیین حقوق ها در بودجه سال آینده

در چنین شــرایطی گویا قرار است تعیین 
حقوق ها در ســال آینده متعادل شــود تا 
حقوق بگیرانی که دریافتی کمتری دارند، 
بیشــتر مورد توجه قرار گیرند. البته هنوز 
راجع به تعیین قطعی حقوق ها در بودجه 
سال آینده هیچ چیزمشخص نیست اما با 
توجه به اظهارات برخی مســئولان دولتی 
می توان اینگونه استنباط شود که تعیین 
حقوق برای کارمنــدان و کارکنان دولت 
درســال ۱۴۰۲ بصورت یکسان و یک رقم 

مشخص کلی درنظر گرفته نشود.

عدم همخوانی افزایش 20 درصدی 
 حقوق کارمندان دولت 

با تورم 40 درصدی
سید کاظم موسوی، نایب رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس شــورای اسلامی درباره 
چگونگی افزایش حقوق کارمندان دولت در 

بودجه سال آینده آنگونه که در پیش نویس 
لایحه پیشنهادی از سوی سازمان برنامه و 
بودجه، ۲۰ درصد در نظر گرفته شده است، 
گفت: به نظر می رسد با توجه به تورم بالای 
حاکم در اقتصاد کشــور بخصوص بازار و 
افزایش ســطح عمومی قیمت ها افزایش 
۲۰ درصدی حقوق کارمندان دولت رقمی 
ناچیز بوده و با رشد قیمت هایی که مردم 
در بازار می بینند همخوانــی ندارد.وی با 
بیان اینکه دریافتی کارمندان دولت با رشد 
هزینه های زندگی آنها فاصله عمیقی دارد 
که این موضوع مهم باید با درایت و سیاست 
گذاری هــای خاص، ترمیم شــود، افزود: 
قدرت خرید مردم در پی رشــد نرخ تورم و 
گرانی همه کالاها و خدمات دربازار بشدت 
کاهش یافته است و حقوقی که کارمندان 
دولت و کارگران می گیرند مکفی نیست، 
بنابرایــن دولت باید فکری اساســی برای 
بهبود معیشت مردم بخصوص کم درآمدها 
کند. حال درچنین شرایطی تعیین حقوق 
و دستمزدها باید متناســب با تورم اعمال 
شــود با این وجود رقم ۳۵ تا ۴۰ درصدی 
حقوق ها در سال آینده می تواند تا حدودی 
هزینه های گذران زندگی کارمندان دولت 
را تامین کند هر چنــد افزایش حقوق نیز 

تبعات منفی خود را در اقتصاد کلان کشور 
به دنبال دارد اما ناگزیر به آن خواهیم بود 

تا مشکلات قشر حقوق بگیر تشدید نشود.

وجود ناترازی در حقوق کارمندان دولت 
و هزینه های زندگی

نایب رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس 
شــورای اســلامی در ادامه اظهارداشت: 
اکنون دریافتی کارمندان و کارکنان دولت 
با نرخ تورم موجود دارای ناترازی اســت، 
ناترازی که کم درآمدها و آندسته از حقوق 
بگیرانی که حقوق کمی دریافت می کنند 
را با فشــار اقتصادی مواجه کرده اســت، 
بنابراین در چنین شرایطی تعیین حقوق 
کارمندان دولت و کارکنان برای سال آینده 
از حساســیت خاصی برخوردار است چرا 
که قدرت خرید مردم بشدت کاهش یافته 
است با این وجود تعیین حقوق ها در بودجه 
۱۴۰۲ باید طوری باشد که گذران زندگی را 

برای مردم درسال آینده سخت نکند.
موسوی خاطرنشان کرد: وقتی کارمندی 
حقوق ناکافی دریافت می کند و با آن حقوق 
نمی تواند امورات زندگی خود را تامین کند 
این احتمال وجود دارد که خدایی نخواسته 
از انجــام کار مفید طفــره رود و تکالیف و 

وظایف خود را آنطور که با بازدهی مناسب 
باشد به نحو احسن انجام ندهد. با این وجود 
تعیین حقوق مکفی کارمنــدان دولت با 
در نظــر گرفتن جمیع جهــات، وضعیت 
قیمت ها در بــازار همچنین برآورد هزینه 
و درآمدها باید به خوبــی مد نظر تصمیم 

گیران قرار گیرد.
اظهارات نایب رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس دربــاره وضعیت حقــوق ها برای 
سال آینده در حالی مطرح است که رئیس 
سازمان اداری و استخدامی کشور نیز ضمن 
تاکید بر اینکه با توجه به شرایط اقتصادی 
و معیشت مردم، دولت در سال آینده هیچ 
اقدام تورم زایی انجام نمی دهد، گفته است؛ 
اکنون میانگین حقوق کارکنان دولت ۱۰ 
میلیون تومان اســت امــا پرداخت ها باید 
براساس شایســتگی صورت گیرد. میثم 
لطیفی می گوید: نابرابری در پرداخت حقوق 
ها مشکلی است که مبنای نظری وسیعی 
دارد اما باید به دنبال این باشــیم که نظام 

عادلانه پرداخت محقق  شود.

 اعلام افزایش حقوق ها تورم را 
در بازار تشدید می کند

لطفعی بخشی، کارشــناس اقتصادی نیز 

درباره چگونگی تعیین حقوق در سال آینده 
اظهارداشت: از آنجایی که نرخ تورم تا پایان 
سال بدنبال رشــد هزینه های دولت چون 
پرداخت سود سهام عدالت، تامین کسری 
بودجه، پرداخت عیــدی و ... افزایش می 
یابد، این احتمال وجود دارد که نرخ تورم در 
پایان سال و اوائل سال آینده به بیش از ۵۰ 
درصد برسد و بسمت ۶۰ درصد نیز حرکت 
کند حال از آنجایی که چشــم انداز تورم 
درسال ۱۴۰۲ بالاتر از نرخ تورم امسال می 
شود، بنابراین افزایش حقوق ۲۰ درصدی 
کارمندان دولت که از سوی سازمان برنامه 
و بودجه پیشــنهاد شده اســت در مقابل 
وجود نرخ بالای تورم نمی تواند مشکلات 

معیشتی مردم را حل کند.
وی اعلام رقم افزایش حقــوق کارمندان 
دولت برای ســال آینده را زمینه ساز رشد 
قیمت هــا در بازار و تشــدید نــرخ تورم 
عنوان کرد و گفت: اعــلام افزایش حقوق 
و دســتمزدها شــرایط را برای ایجاد تورم 
انتظاری در بازار فراهم می کند و کسبه از 
همین حالا نرخ کالاهای خــود را بالا می 
برند. حال به نظر می رســد تعیین حقوق 
کارمندان دولت نبایــد ۴ ماه قبل ازعملی 
شدن آن اعلام شود. البته دولت هم اکنون 
هرعددی را برای تعیین حقوق کارمندان 
دولت در بودجه ســال آینده در نظر بگیرد 
و اعلام کند، با توجه به رشــد سرسام آور 
هزینه هــای زندگی همراه با افت شــدید 
قــدرت خرید، توقــع مردم را نســبت به 
تعیین حقوق ها و افزایــش رقم آن حتی 
تا ۴۰ درصد بالا مــی برد. هرچند در پیش 
نویس لایحه بودجه ســال آینده، متوسط 
رقم افزایــش حقوق کارمنــدان دولت از 
سوی ســازمان برنامه و بودجه ۲۰ درصد 
پیشنهاد شده اســت اما وزیر اقتصاد گفته 
است؛ این رقم قطعی نیست و هئیت دولت 
به دنبال راهکارهــای اصولی برای تعیین 
حقوق کارمندان بــا ارایه مدل های خاص 
 است تا پرداخت حقوق ها در مسیر عدالت 

انجام گیرد.

خبر ویژه

 رییس فراکســیون اقتصادی مجلس گفت: تاکنون 
شخص رییس جمهوری و نیز وزیر اقتصاد به دنبال 
فراهــم کــردن آرامش در بــورس بوده اند که این 
تلاش ها در معاملات بازار ســرمایه ملموس و قابل 

مشاهده است.
»شهریار حیدری« به لزوم بازگشت آرامش و امنیت 
به بازار ســرمایه اشاره کرد و افزود: اگر دولت همت 
کند و به صورت قاطعانه به حمایت از بازار ســرمایه 
بپردازد به دلیل حضور و سرمایه گذاری میلیون ها 

ســهامدار در بورس آرامش بــه این بازار بازخواهد 
گشــت و شاهد وجود امنیت سرمایه گذاری در این 

بازار خواهیم بود.
وی بیان داشت: خوشبختانه شخص رییس جمهور 
و نیــز وزیر اقتصاد به دنبال فراهم کردن آرامش در 
بورس هستند که تاکنون این تلاش ها در معاملات 

بازار سرمایه ملموس و قابل مشاهده بوده است.
حیــدری تصریــح کرد : حمایت دولــت از بورس، 
تشویق شرکت های بزرگ برای ورود به بازار سرمایه 

و حمایت قاطع از مدیریت کنونی بورس قطعا آرامش 
و تحول مثبت را برای بورس به همراه خواهد داشت.

رییس فراکسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
افزود: ســرمایه گذاران از دولت توقع حمایت دارند، 
ضمن اینکه طی چند ماه گذشــته مدیریت فعلی 
بــورس اقدامــات در خــور شایســته ای را بــرای 
ســرمایه گذاران و بازار سرمایه انجام داده که نتایج 
آن را بــه زودی با حمایــت دولت، مجلس و بخش 

خصوصی شاهد خواهیم بود.

کسیون اقتصادی مجلس اعلام کرد: رییس فرا

تقویت امنیت بازار سرمایه در پرتو حمایت دولت است
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نفت و انرژی 4

کشور در خطر است  امنیت انرژی 

ک جای خالی انرژی پا

کوتاه از انرژی

بین الملل

گشت صف های طولانی  باز
بنزین در ونزوئلا

صف های طولانی رانندگان برای بنزین 
زدن در ونزوئــلا با تکــرار اختلالات در 
پالایشــگاه های شــرکت نفتی دولتی 
PDVSA و عدم واردات دیزل و بنزین، 
بازگشــتند.در سال ۲۰۲۰ و مجددا در 
سال ۲۰۲۱، رانندگان برای بنزین زدن، 
مجبــور بودند چنــد روز منتظر بمانند 
و کشــاورزان ونزوئلایی به دلیل کمبود 
دیــزل، کار را متوقف کردند. این کمبود 
اوایل امسال با واردات نفت ایران که تولید 
پالایشگاهی را تقویت کرده بود، برطرف 
شــده بود.به گفته کارکنان ونزوئلایی، 
اما شــبکه پالایشــگاهی ونزوئلا دوباره 
بــه دلیل مشــکلات واحدهای تبدیل 
کــه فعالیت آنها، برای تولید ســوخت 
موتوری ضروری هســتند، با بخشی از 
ظرفیتشان فعالیت می کنند که به ایجاد 
دور جدیــدی از کمبود ســوخت منجر 
شده است.رامون بلانکو ۳۲ ساله که روز 
بعد در جایگاه سوخت دیگری بنزین زد، 
به رویترز گفت: وقتی بعدازظهر رسیدم، 
بیش از ۱۰۰ خودرو قبل از من در صف 
بودند و درســت بعد از نیمه شب، بنزین 
جایگاه ســوخت تمام شد. امیدوارم به 
روزهای وحشــتناکی کــه باید روزها 
در صف می ماندیــم، برنگردیم.کمبود 
ســوخت هنوز بــه کاراکاس، پایتخت 
ونزوئــلا نرســیده و در منطقه مرکزی 
این کشــور شــدیدتر بوده اســت. اما 
صف هــای بنزیــن در ایالت فالکون که 
خانــه بزرگترین پالایشــگاههای نفت 
PDVSA است، دوباره شکل گرفته اند.

در بسیاری از جایگاه های سوخت، صدها 
موتورســوار هر روز صبح می چرخند تا 
شــاید فرصتی برای بنزیــن زدن پیدا 
کننــد. بعضی از راننــدگان می گویند 
نگــران قیمت دلاری بنزینی هســتند 
کــه موجــود خواهد شــد.واحد کراکر 
کاتالیزوری فعال در پالایشگاه آموای به 
ظرفیت ۶۴۵ هزار بشکه در روز در ایالت 
فالکــون، از هفته گذشــته از کار افتاده 
است. این سومین اختلال این پالایشگاه 
از ژوییــه بــه دلیل قطع برق و تعمیرات 
برنامه ریزی نشده بوده است. این واحد 
امســال، در مجمــوع ۲۳ روز غیرفعال 
بوده اســت.به دلیل وضعیت آموای که 
بخشی از مجتمع پالایش پاراگواناست، 
شرکت PDVSA تلاش زیادی برای راه 
اندازی مجدد واحد کرکینگ پالایشگاه 
کاردون که در طول سال تا هفته گذشته، 
غیرفعال بوده، انجام داده است.کارکنان 
شــرکت نیکو )شرکت دولتی بازرگانی 
نفت ایران، ســرگرم تعمیــرات بوده و 
تلاش می کنند پالایشــگاه ال پالیتو به 
ظرفیت ۱۴۶ هزار بشکه در روز را مجددا 

راه اندازی کنند.

 بحران زایی ترکیه 
 در تحریم های نفتی غربی 

علیه روسیه
ترکیــه با پافشــاری روی مقررات بیمه 
جدیــد برای نفتکش ها، به مانع بحرانی 
مهمی در برنامه بین المللی پیچیده برای 
محروم کردن روسیه از درآمدهای نفتی 
دوران جنگ، تبدیل شــده است.شمار 
نفتکش هایی که منتظر خروج از دریای 
سیاه از طریق تنگه های بسفر و داردانل 
ترکیه هســتند، روز جمعــه همچنان 
افزایــش یافت.با وجود فشــار مقامات 
غربــی، آنــکارا حاضر نیســت مقررات 
بازرســی بیمه جدید کــه از ابتدای ماه 
میلادی جاری به اجرا گذاشــته است را 
لغو کند.آژانس کشــتیرانی ترایبکا روز 
جمعه اعلام کرد در مجموع، ۲۸ نفتکش 
منتظر خروج از تنگه های بسفر و داردانل 
هستند.کشورهای ثروتمند گروه هفت، 
اتحادیه اروپا و اســترالیا با هدف محدود 
کردن درآمدهای نفتی مســکو، توافق 
کرده اند فراهم کردن خدمات کشتیرانی 
مانند بیمه را برای نفتکش هایی که حامل 
نفت روســیه به  قیمت بالاتر از ۶۰ دلار 
در هر بشکه هســتند، ممنوع کنند.در 
همین راستا، سازمان دریانوردی ترکیه 
اعلام کرده اســت نفتکش هایی که فاقد 
مدارک بیمه لازم هستند را از آبهای این 
کشور دور نگه خواهد داشت.بیمه گران 
غربی می گویند نمی توانند اســناد مورد 
درخواســت ترکیــه را فراهم کنند زیرا 
اگر معلوم شــود محموله نفتی که تحت 
پوشــش آنها قرار داشته است، به قیمت 
بالاتر از ۶۰ دلار فروخته شــده، ممکن 

است در معرض تحریم قرار بگیرند.

دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی پتروشیمی :

کاهش قیمت جهانی متانول 
موقتی است

 دبیــرکل انجمن صنفی کارفرمایی پتروشــیمی 
بــا اشــاره بــه کاهــش ۹ درصدی خــوراک گاز 
پتروشیمی های کشور در روزهای اخیر با توجه به 
افزایش مصرف گاز بخش خانگی، گفت: پیش از این 
روزانه ۶۰ میلیون متر مکعب گاز به پتروشیمی ها 
تحویل می شد که پنج میلیون متر مکعب معادل ۹ 
درصد آن کم شده است.احمد مهدوی ابهری با اشاره 
به برخی صحبت ها مبنی بر سود اقتصادی بالاتر 
صادرات گاز در مقایســه با محصولات پتروشیمی، 
افزود: این نگاه کارشناسی نیست، زیرا کاهش قیمت 
محصولات پتروشیمی در بازارهای جهانی موقتی 
خواهد بود.وی ادامه داد: زمانی که خط لوله »صلح« 
برای صادرات گاز به پاکستان را احداث کردیم مگر 
این صادرات تحقق پیدا کرد و توانســتیم صادرات 
داشته باشیم؟مهدوی با تاکید بر اینکه پتروشیمی ها 
سال هاست علاوه بر تامین بخش بزرگی از ارز مورد 
نیاز کشــور و عرضه آن در ســامانه نیما، سود قابل 
توجهــی در بــورس توزیع کرده اند، گفت: کاهش 
قیمت فعلی برخی محصولات پتروشیمی از جمله 
متانــول ها در بازارهای جهانی موقتی اســت.وی 
بیان داشــت: با توجه به جنگ روســیه و اوکراین 
شرایط بازار پتروشیمی با نوسان همراه بوده و قیمت 
 پایین آمده است. از سوی دیگر روسیه حجم زیادی 
متانول وارد بازار چین کرده که این موضوع نیز باعث 
تضعیف قیمت ها شده است.دبیرکل انجمن صنفی 
کارفرمایی پتروشیمی اضافه کرد: همچنین اکنون 
در چین با توجه به کاهش تقاضا، متانول تبدیل به 
الفین نمی شــود.این مقام صنفی با تاکید بر اینکه 
در ابتــدای همه گیــری کرونا قیمت نفت به صفر 
رسید، گفت: در آن زمان هیچ کس اعتقاد نداشت 
که چاه های نفت را ببندیم و صادرات را متوقف کنیم، 
زیرا همه می دانســتند که این اتفاق موقتی است. 
اکنون در خصوص قیمت متانول نیز همین شرایط 
وجود دارد و حفظ بازارهای صادراتی باید در اولویت 
باشــد.مهدوی با اشــاره به اینکه تولید محصولات 
پتروشــیمی در کشور ادامه دارد، افزود: همچنین 
می توان زنجیره ارزش را در متانول توســعه داد و 
ارزش افزوده بالاتری ایجاد کرد.وی اظهار داشــت: 
اکنون با توجه به افزایش مصرف گاز بخش خانگی 
و تجاری، تحویل گاز به پتروشیمی ها محدود شده 
است.دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی پتروشیمی 
با بیان اینکه تحویل خوراک گاز به همه پتروشیمی 
ها نزدیک به پنج میلیون متر مکعب کاهش داشته، 
تاکید کرد: در مجموع ظرفیت دریافت خوراک گاز 
پتروشیمی ها حدود ۷۲ میلیون متر مکعب در روز 
است، اما ۶۰ میلیون مترمکعب آن تحویل می شد 
کــه اکنون پنج میلیون متر مکعب آن نیز کاهش 

پیدا کرده است.

22 تا 24 آذرماه در صنعت نفت؛

نخستین کنفرانس مدیریت 
فناوری محصولات دانش بنیان 

برگزار می شود
نخســتین کنفرانس و نمایشگاه مدیریت فناوری 
محصــولات دانش بنیان در صنعــت نفت ایران با 
رویکــرد چالش هــا و فرصت ها ۲۲ تــا ۲۴ آذرماه 
۱۴۰۱ در پژوهشــگاه صنعت نفت برگزار می شود. 
این رویداد با همت و مشارکت معاونت مهندسی، 
پژوهش و فناوری وزارت نفت، دانشگاه صنعت نفت، 
پژوهشــگاه صنعت نفت، پارک نوآوری و فناوری 
نفت و گاز، شرکت های اصلی و فرعی وزارت نفت و 
همکاری ارکان مختلف زیست بوم فناوری و نوآوری 
صنعت نفت از تاریخ ۲۲ تا ۲۴ آذرماه امسال در محل 
پژوهشگاه صنعت نفت واقع در تهران برگزار خواهد 
شــد.هدف از برگزاری این رویداد هدایت هدفمند 
شــرکت های دانش بنیان به سمت نیازهای واقعی 
صنعت نفت، آشنایی با آخرین دانش و فناوری روز 
این حوزه، بررســی فرصت ها و چالش های توسعه 
زیست بوم فناوری و نوآوری وزارت نفت با همکاری 
شــرکت های دانش بنیان، بررسی و اجرایی سازی 
الگوهای نوین تأمین مالی شرکت های دانش بنیان، 
افزایــش بهره وری، تقویــت، رقابت پذیری و گام 
برداشتن در مسیر رونق کسب وکارهای دانش بنیان 
و فناور در صنعت نفت و عملیاتی سازی کارآفرینی 
فناورانه است.مدیریت نوآوری و توسعه محصولات 
جدید مورد نیاز صنعت نفت، تأمین مالی نوآوری 
و توســعه فناوری در صنعت نفت، آثار اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی فناوری و نقش آن در توسعه 
پایــدار صنعت نفت، آمــوزش در حوزه مدیریت 
فناوری و نوآوری مرتبط با صنعت نفت، دیپلماسی 
فناوری و نوآوری در صنعت نفت، فرهنگ ســازی 
نــوآوری در صنعــت نفــت بــرای زیســت بوم 
محصولات دانش بنیان، شــرکت های دانش بنیان 
فرصت ها و چالش ها و نقش آنها در توسعه صنعت 
نفت، اولویت های پژوهشی و سیاستگذاری حمایت 
از شرکت های دانش بنیان در صنعت نفت، مدیریت 
همکاری های راهبردی و انتقال فناورانه محصولات 
مورد نیاز صنعت نفت از شــرکت های دانش بنیان 
از جمله محورهای نخستین کنفرانس و نمایشگاه 
مدیریت فناوری محصولات دانش بنیان در صنعت 
نفت اســت.علاقه مندان می توانند برای کســب 
اطلاع بیشتر به وب سایت کنفرانس و نمایشگاه به 
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تماس بگیرند.

استاد دانشگاه صنعتی شریف با بیان اینکه سبد 
انرژی ما ناقص اســت و بسیار وابسته به گازیم، 
گفت: ساخت نیروگاه باید ممنوع شود، ما دائم 
ظرفیت نیروگاهی را زیاد می کنیم ولی مصرف 
را بهینــه نمی کنیم یعنی تولید می کنیم تا هدر 
دهیم.هاشــم اورعی ، درباره اولویت استفاده از 
نیروگاه های حرارتی، اتمی و یا تجدیدپذیر برای 
تولید برق در کشور اظهار داشت: منظور از حرارتی 
این اســت که گاز تحویل می دهیم تا برق تولید 
کنیم این نیروگاه ها هم سریع راه اندازی و تولید 
برق دارند و هم اینکه قیمت آنها گران نیست، با 
فناوری روز راندمان خوبی هم دارند. اما مشکل 
در این بخش عدم توانایی در تامین گاز اســت؛ 
ما در حال حاضر شــاهد روند فزاینده کســری 
گاز کشــور هســتیم و نمی توانیم در درازمدت 
یعنی تا ۱۴۲۰ روی گاز برای تولید برق حساب 
کنیــم، همچنین ۱۲ درصد از ظرفیت منصوبه 
نیروگاهی ما آبی اســت اما مشــکل ما این است 
که نمی توانیم توســعه نیروگاه ها را روی دوش 
برقابی ها بگذاریم زیرا با کمبود آب مواجهیم. به 
طوری که سال گذشته به دلیل کمبود آب فقط 
۴ درصد از برق را از این ۱۲ درصد ظرفیت نصب 
شــده تامین کردیــم، بنابراین تا دو دهه آینده 
بــه دلیل کمبــود آب و گاز علیرغم مزیت های 
نسبتا خوب نمی توانیم چندان روی نیروگاه های 
برقابی و حرارتی حســاب کنیم.وی در ادامه به 
نیروگاه های هسته ای پرداخت و گفت: از جمله 
مزایــای این نوع نیروگاه اینکه عمر آنها طولانی 
است و برخی از آنها تا ۵۰ سال هم فعالیت دارند، 
اما مشکل اساسی اینکه سرمایه گذاری اولیه آنها 
بالا اســت. مثلا اگر برای یک کیلووات ســاعت 
ظرفیــت برق در نیروگاه حرارتی حدود ۶۰۰ تا 
۸۰۰ دلار هزینه کنیم در مورد هســته ای این 
رقم به ۴۰۰۰ دلار می رســد، مثلا برای  ۱۰۰۰ 
مــگاوات بــرق نیروگاه اتمی بوشــهر ۴.۵ تا ۵ 
میلیارد دلار هزینه شــد، در نتیجه در کشوری 
مثل ایران که در شــرایط فعلی سخت با کمبود 
سرمایه مواجه است، نمی توان وارد مقوله تولید 
برق هسته ای شد.استاد دانشگاه صنعتی شریف 
در ادامه بیان داشــت: تولید برق از نیروگاه های 

بادی مستقر در خشکی ارزان ترین روش است .

امنیت انرژی کشور در خطر است
وی خاطرنشان کرد: امروز حدود ۹۰ درصد از برق 
کشــور با ســوخت گاز تولید می شود و ما امنیت 
انرژی مان به مخاطره افتاده چون وابستگی زیادی 
به گاز داریم و امکان تامین گاز را در زمســتان را 
نداریم، در نتیجه بلافاصله بعد از گاز مشکل برق 
خواهیم داشت. امروز ۳۷ درصد مصرف گاز کشور 
مربــوط بــه بخش خانگی و تجــاری و ۳۳ درصد 
نیروگاه است، به محض اینکه با کمبود گاز مواجه 
می شــویم بخش خانگی و تجاری در اولویت اول 
تامیــن قــرار می گیرد و گاز تحویلی به نیروگاه ها 
کم می شــود، بعبارت دیگر ســبد انرژی ما ناقص 

است بسیار وابسته به گازیم.

متنوع سازی سبد؛ یک راه حل
اورعی با بیان اینکه باید برای دوره ۱۰ ساله سبد 
انرژی را تغییر دهیم، گفت: با توجه به شــرایطی 

که داریم، نمی توانیم ســهم نیروگاه های گازی را 
زیاد کنیم، بنابراین راه حل اینکه که بقیه مدل های 
تولید برق را وارد سبد کنیم تا متنوع سازی کرده 
باشــیم.وی در مقایســه برنامه های نیروگاهی در 
دیگر کشورها خاطرنشان کرد: هر کشوری تقریبا 
نســخه خود را باید بپیچد زیرا مسائل ژئوپلیتیک 
و امکانات مطرح اســت، مثلا برخی کشورها مثل 
برزیــل آب های روان زیادی دارند و نیروگاه های 
آبی ) hydropower ( را در اولویت قرار می دهند، 
برخی کشورها مثل فرانسه بار اصلی تولید برق را 
روی هسته ای می گذارند دلیل آن اینکه تکنولوژی 
هسته ای پیشرفت داشته و زمینه صادرات را هم 
فراهم کرده، اما آنچه مسلم است اینکه ما در این 
حــد تکنولوژی هســته ای نداریم، به لحاظ تنوع 
تامیــن مواد اولیه نیروگاهی نیــز کمبود داریم، 

بنابراین امنیت انرژی در کشور ما پایین است.

ک جای خالی انرژی پا
اســتاد دانشگاه صنعتی شــریف تاکید کرد: آنچه 

مسلم اســت اینکه جای تجدیدپذیرها در کشور 
ما خالی اســت، همه دنیا به ســرعت در مســیر 
افزایش سهم انرژی تجدیدپذیر حرکت می کنند، 
متاســفانه ما این مسیر را جلو نمی بریم به طوری 
که در ســال ۱۴۰۰ ســهم انرژی تجدیدپذیر از 
کل برق مصرفی کشــور کمتر از یک درصد بوده، 
یعنی تا به امروز نتوانســته ایم مســیری را که دنیا 

طی می کند، برویم.

چالش برق هسته ای
وی ادامه داد: ما در زمینه هسته ای هم در کشور 
مشــکل داریم مثلا نمی توانیم ۵۰ درصد اورانیوم 
نیروگاه هسته ای را تامین کنیم بنابراین در زمینه 
ســوخت به دیگر کشورها وابسته می شویم و این 
یک چالش بزرگ اســت. موضوع دیگر پســماند 
نیروگاه های هســته ای اســت، پسماندها ابتدا به 
مدت حدود ۲ ســال در یک اســتخر قرار گیرد و 
بعد چند ســال در یک اتاق هایی نگهداری شوند، 
باید برای مواد رادیواکتیو فکر اساسی شود که هم 
پرهزینه اســت و هم اینکه تکنولوژی بالایی نیاز 
دارد. مــا اکنون فقط یک نیروگاه ۱۰۰۰ مگاواتی 
بوشــهر را داریم که بســیاری مشکلات داریم، ما 
حادثه چرنوبیل را دیده ایم اگر بخواهیم به سمت 
هســته ای برویم باید پسماندها به شکل مناسبی 
دفع شود تا مردم منطقه را تحت تاثیر قرار ندهد.

200 سال زمان نیاز داریم که به رقم ۵0 درصد 
تولید برق از تجدیدپذیر برسیم

اورعی سبد انرژی مطلوب برای کشور را تا ۱۴۱۰، 
۵۰ درصــد تجدیدپذیر، حداکثر ۱۰ تا ۱۵ درصد 
هسته ای و مابقی از نیروگاه های مختلف حرارتی 
عنوان کرد و گفت: ما ۲۰ ســال اســت که روی 
تجدیدپذیــر کار می کنیــم اما تنها به یک درصد 
تولید در این بخش رســیده ایم و اگر همین روند 
را ادامه دهیم قطعا ۲۰۰ سال زمان نیاز داریم که 
به رقم ۵۰ درصد تولید برق از تجدیدپذیر برسیم، 
آمارها نشان می دهد تا ۱۴۲۰ شاهد روند فزاینده 
کاهش گاز هســتیم یعنی ۱۴۱۰ بیش از امروز و 
۱۴۲۰ بسیار بیشتر از ۱۴۱۰کسری گاز خواهیم 
داشت و در واقع گاز کمتری به نیروگاه می دهیم.

سد »چم  شیر« در ۲۵ کیلومتری جنوب شرقی شهر دوگنبدان در 
استان کهگیلویه و بویراحمد و بر روی رودخانه زهره در مراحل پایانی 
ساخت قرار دارد و شمارش معکوس برای آبگیری آن نگرانی ها را 
در خصوص تکرار یک فاجعه دوچندان کرده اســت. ســدی که بر 
روی سازند گچساران، یعنی همان سازندی که سد گتوند بر روی 
آن بنا شــده، ســاخته شــده است و باید دید که در صورت آبگیری 
آن چه تبعات برای خوزستان و محیط زیست، کشاورزی و زندگی 
مردمانش دارد.در این خصوص نائب رئیس کمیســیون اجتماعی 
مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه آبگیری سد چم شیر تکرار 
تراژدی تلخ ســد گتوند در خوزســتان اســت، گفت: این سد اصلا 

نباید آبگیری شود.ســید کریم حســینی با انتقاد از تلاش ها برای 
آبگیری سد چم شیر اظهار کرد: نمایندگان خوزستان مخالفت خود 
را با آبگیری ســد چم شــیر به وزارت نیرو و همچنین افرادی که در 
دولت پیگیر این مساله هستند اعلام کرده اند و این سد اصلا نباید 
آبگیری شود.وی با بیان اینکه سد چم شیر در مسیر رودخانه زهره 
است، افزود: متاسفانه این سد ساخته شده اما مخالفت نمایندگان 
خوزستان برای آبگیری سد همچنان پابرجا است زیرا این مخالفت 
براساس نظارت کارشناسان این حوزه است.نائب رئیس کمیسیون 
اجتماعی مجلس شورای اسلامی گفت: براساس بررسی ها و نظارت 
کارشناســان، در بســتر دریاچه این سد و مسیر رودخانه، لایه های 

نمکی وجود دارد و اگر ســد آبگیری شــود کیفیت آب رودخانه به 
شــدت تحت تاثیر قرار خواهد گرفت و شــور خواهد شد. همچنین 
با آبگیری ســد چم شــیر فاجعه ای که در خصوص تجربه تلخ ســد 
گتوند رخ داد دوباره تکرار می شود.حســینی عنوان کرد: آبگیری 
سد چم شیر یک تهدید جدی برای محیط زیست خوزستان به ویژه 
جنوب شرق خوزستان و کاملا غلط است. در حال حاضر و پیش از 
آبگیری این سد در رودخانه زهره چشمه های آب شور وجود دارد .

با توجه به وضعیت مخزن ســد چم شــیر، آبگیری این سد منجر به 
انحلال نمک و آهک در آب شــده و وضعیت کیفی آب به شــدت 

کاهش پیدا خواهد کرد .

نائب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس عنوان کرد:

» گتوند با آبگیری »چم شیر تکرار تراژدی تلخ سد 

خبر  ویژه

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی:

  مدیریت ناترازی انرژی 
نیازمند فرماندهی واحد است

یک عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی گفت: تا زمانی که یک فرماندهی 
واحــد برای مدیریت ناترازی انرژی و بهینه 
سازی مصرف در سطح کشور ایجاد نشده، 
راهــی جز صرفــه جویی در مصرف نداریم.
فریدون عباســی با اشاره به ناترازی گاز در 
سطح کشور درباره راهکارهای مدیریت آن، 
بیان کرد: مشکل اصلی امروز کشور در این 
حوزه انســجام مدیریت اســت. بایستی در 
مســائل مهم کشور فرماندهی واحد داشته 
باشــیم، بنده به این دلیــل از لغت نظامی 
فرماندهی استفاده می کنم چراکه این فرد 
باید دارای اختیارات ویژه ای باشد تا زمانی 
که نظرات کارشناسی را گرفت دستور دهد 
و کار را جلو ببرد. عضو کمیســیون انرژی 
مجلس شــورای اســلامی  گفت :مســئله 
ناتــرازی در حــوزه انرژی چه در حوزه برق 
و گاز و چــه حــوزه بنزین به میزان تولید و 
مصرف آن باز می گردد، زمانی که تولید به 
هر دلیلی محدود شده و ما نتوانیم در حوزه 
توســعه ای ســرمایه گذاری کنیم و میزان 

مصرف نیز رشد داشته باشد با ناترازی روبه 
رو خواهیم شــد.وی در ادامه اظهار کرد: ما 
باید همواره به دنبال منابع جدید جایگزین 
نیز باشــیم. ما در هر دولتی به همه خانه ها 
گاز مــی دهیم. در برخی از مناطق منطقی 
است که گاز رسانی انجام شود اما تا چه حد 
باید این مسیر ادامه یابد؟ آیا زمانی که خانه 
ها را گاز کشــی کردیم باید صرفا از همین 
منبع انرژی گاز اســتفاده کنیم؟ سیمان و 
فولاد خود را نیز با گاز آن هم با قیمت پایین 
تولید کنیم و ســپس این محصولات را در 
بازارهای جهانی بفروشیم و سود بیشتری را 
به جیب شرکت های خاصی بریزیم.نماینده 
مردم کازرون در مجلس شــورای اسلامی، 
تصریح کرد: در کوتاه مدت تا زمانی که یک 
فرماندهی واحد برای این حوزه ایجاد  نشده، 
راهــی جز صرفــه جویی برای مدیریت این 
ناترازی نداریم. برای این امر نیز باید دست 
کمــک  به مــردم دراز کنیم تا مردم صرفه 
جویــی کــرده و حاصل این صرفه جویی را 

در زندگی خود ببینند. 

پس از 2 دهه ؛

ح توسعه فاز 11 پارس جنوبی   طر
در مدار تولید قرار می گیرد

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با اشاره به 
اقدام های انجام شــده در پارس جنوبی و دیگر 
میدان هــا برای افزایــش تولید گاز طبیعی در 
کشور، گفت: طرح توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی 
بهمن ماه امســال پس از ۲ دهه به مدار تولید 
می آید.محســن خجسته مهر، با اشاره به اینکه 
صنعت نفت پیشران اقتصاد کشور است، افزود: 
آنچه در منطقه پارس جنوبی مشاهده می کنیم 
حاصل سرمایه گذاری ۸۵ میلیارد دلاری در دو 
دهه است و این از افتخارهای ایران است.وی از 
برداشت روزانه بیش از ۷۰۰ میلیون مترمکعب 
گاز از پارس جنوبی خبر داد و گفت: بیش از ۷۰ 
درصد گاز کشور از این میدان مشترک برداشت 
می شــود.مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با 
اســتناد به بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی 
که »تولید، جهاد است«، تصریح کرد: اکنون ۲۷ 
میلیارد دلار پروژه در بخش بالادســت منطقه 
پارس جنوبی در حال اجراست.خجســته مهر، 
صیانت از ذخایر گازی را ماموریتی مهم دانست 
و گفت: ما در شــرکت ملی نفت ایران وظیفه 
مهــم تولیــد را به عهده داریــم و مردم نیز در 

نگهــداری از ذخایر گازی نقش مهم و ویژه ای 
در مســیر مصرف بهینه و صرفه جویی دارند.
وی بــا اشــاره به یک اقــدام جهادی و مهم در 
طرح توسعه فاز ۱۱، بیان أاشت: این فاز سال ها 
بلاتکلیف مانده بود و در هشــت ســال گذشته 
نیز هیچ گونه اقدامی در آن انجام نشــده است؛ 
قرارداد با یک شــرکت خارجی در گذشته نیز 
به علت تحریم ها به نتیجه خاصی منتهی نشد 
و آن شــرکت نیز از قرارداد کناره گیری کرد.

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران ادامه داد: در 
دولت سیزدهم اقدام های فوری در این بخش 
آغاز شــد و اکنون حفاری چهار حلقه چاه گاز 
آن تکمیل شــده است.خجسته مهر با اشاره به 
اینکه ۲ ردیف پالایشــگاه گازی فاز ۱۴ پارس 
جنوبی به مرحله شیرین ســازی رسیده گفت: 
توسعه میدان مشترک بلال که در ادامه میدان 
گازی پــارس جنوبی قرار دارد نیز آغاز شــده 
اســت.وی اضافه کرد: کار ترمیم چاه های یکی 
از ســکوهای گازی میدان پارس جنوبی که از 
سال ۹۴ معطل مانده ، توسط قرارگاه سازندگی 

خاتم الانبیا آغاز شده است.
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5بانک و بیمه

 به مناسبت هفته فرهنگی 
شهرستان ساوجبلاغ انجام شد؛ 

 افتتاح نمایشگاه 
 صنایع دستی و گردشگری 
در کاروانسرای ینگی امام 

البرز /گروه استان ها: افتتاح نمایشگاه صنایع 
دســتی و گردشگری توسط حجت الاسلام 
والمســلمین حاج آقــا مختاری امام جمعه 
شهرستان ساوجبلاغ و با حضور معاون مدیر 
کل میراث فرهنگی اســتان البرز،مهندس 
رئیسی سرپرست شهرداری،مهندس کاشف 
ریاســت کمیسیون فرهنگی،مهندس خلج 
ریاســت اداره میراث فرهنگی شهرســتان 
ساوجبلاغ ،مدیران شهری و  دیگر مسئولان 

شهرستان ساوجبلاغ افتتاح شد.
امام جمعه شهرستان ساوجبلاغ در این آئین 
پس از افتتاح نمایشگاه، از غرفه های برپا شده 
در محل نمایشگاه بازدید و برخی از صاحبان 
صنایع به گفت وگو پرداخت.حجت الاسلام 
والمســلمین حاج آقا مختاری پس از بازدید 
از ایــن آثــار هنری شایســته و گفت وگو با 
هنرمندان آن، بر لزوم ثبت چنین اثراتی در 
اســتان و استفاده از ظرفیت های هنرمندان 

استان تاکید کرد.
در این مراســم مهندس خلج ریاست میراث 
فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی 
شهرســتان ساوجبلاغ با تقدیر از همراهی و 
مشارکت مدیریت شهری هشتگرد در برپایی 
نمایشــگاه اظهار داشت: این نمایشگاه برای 
نخستین بار در کاروانسرای ینگی امام برگزار 
شده که امیدواریم در دوره های بعدی شاهد 
حضور گســترده تر مردم و بازدید کنندگان 
باشــیم.گفتنی اســت، این نمایشگاه تا روز 
۱۸آذر ماه در محل کاروانســرای ینگی امام 
هر روز از ساعت ۱۰ صبح الی ۱۸ برپا است.

خوزستان / گروه استان ها: معاون برق و انرژی وزیر نیرو از روابط عمومی شرکت برق منطقه ای خوزستان 
به دلیل اطلاع رسانی و جلب مشارکت مردم در کاهش چشمگیر مصرف انرژی و گذر موفق از دوره اوج 
مصرف ۱۴۰۱ تقدیر کرد.در تقدیرنامه اهدایی همایون حایری معاون وزیر نیرو به سید حجت اله موسوی 
مدیر دفتر روابط عمومی این شرکت آمده است: صنعت برق ایران در سایه تلاش خالصانه، پشتکار و 
همت کارکنان متعهد و دلسوز خود دستاوردهای ارزشمندی را داشته و هر برگ از صفحه پرافتخار 
آن تصویرگر تلاش های جهادگونه نیروهایی است که برای سربلندی ایران عزیز تلاش می کنند.در این 
بین اطلاع رسانی مجموعه صنعت برق در گذر موفق از دوره اوج مصرف ۱۴۰۱ در اقناع افکار عمومی و 
جلب مشارکت مردم و کاهش چشمگیر مصرف انرژی در بخش خانگی، نقش تاثیرگذار در دستیابی به 

موفقیت های صنعت برق در اولین سال دولت مردمی داشته است.ضمن قدردانی از تلاش های شما و 
همکاران روابط عمومی، امید است که در پرتو عنایات حضرت باریتعالی همواره موفق و موید باشید.

گفتنی اســت این لوح تقدیر در همایش هم اندیشــی مدیران روابط عمومی صنعت برق کشور که در 
مشهد مقدس در حال برگزاری است به سید حجت اله موسوی مدیر دفتر روابط عمومی اهدا شد.بر 
اســاس این گزارش روابط عمومی شــرکت برق منطقه ای خوزســتان با اطلاع رسانی دقیق و سریع از 
وضعیت شبکه برق و دعوت مردم به کاهش مصرف، تعامل با رسانه ها، تهیه فیلم و موشن گرافی، تهیه 
و توزیع بروشور مدیریت مصرف برق در بخش خانگی و اطلاع رسانی از طریق بیلبوردهای سطح شهر 

نقش موثری در کاهش مصرف برق شبکه خوزستان و گذر از پیک مصرف داشته است.

گرفت؛ گذر موفق از تابستان   1401 صورت  به دلیل مدیریت مصرف برق و 

تقدیر معاون وزیر نیرو از روابط عمومی برق منطقه ای خوزستان 

5
 با حضور مدیرعامل بیمه تعاون

باجه لاهیجان افتتاح شد
 باجه لاهیجان برای ارائه 
خدمــات مبســوط تر به 
بیمه گذاران شرق استان 
در  تســریع  و  گیــلان 
پرداخت خسارت افتتاح 

شد.
این باجه که توسط »بهادر اسدی« مدیریت می 
شــود، دارای ۱۵ نماینده جنرال و ۲۰ نماینده 

کد عمر و مشاور فروش است.
قابــل توجه اســت که در باجــه لاهیجان، هم 
پشتیبانی از شبکه فروش و نمایندگان صورت 
خواهد پذیرفت و هم پرداخت خسارت؛ از دیگر 
ســو، اتاق هایی نیز برای مشاوره تعبیه شده تا 
آگاهی بخشی تخصصی و جذب مطلوب تر در 
این باجه اجرایی شود. این باجه که در کنار باجه 
منطقه آزاد انزلی به عنوان قطب دیگر خدمت 
رسانی در استان گیلان فعالیت می کند با حضور 
یونس مظلومی، مدیرعامل بیمه تعاون و ابراهیم 
نوروزی، مدیر امور شــعب؛ مسلم اسدی، مدیر 
امــور مالی و المــان ورقائی، مدیر امور اداری و 
سرپرست فناوری اطلاعات شرکت افتتاح شد.

 »بازارچه تجارت«با همکاری 
گروه انتخاب رونمایی شد

 ایــن محصول جدید طی 
مراســمی با حضور دکتر 
هــادی اخلاقی فیض آثار 
مدیرعامــل ایــن بانک و 
مهنــدس محمــد رضا 
دیانی مدیرعامل گروه توســعه سرمایه گذاری 
انتخاب به عنوان اولین شــرکت عضو این طرح 
مــورد بهره برداری قرار گرفت. بازارچه تجارت 
به عنوان محصول جدید بانک تجارت در بستر 
پلتفــرم ایــن بانک ویژه اصنــاف امکان احراز 
هویت، افتتاح حساب و تخصیص اعتبار تا سقف 
۵۰۰ میلیون ریال به صورت غیرحضوری برای 
خرید محصولات از شــرکت های تولیدی عضو 
بازارچه تجارت را فراهم می کند. از دیگر مزایای 
بازارچه تجارت به عنوان یک روش نوین تامین 
مالــی می تــوان بــه افزایــش قــدرت خرید 
خانوارها،توسعه فروش محصولات تولید داخل 
و تخصیص اعتبار با نرخ های متنوع اشاره کرد.

اخبار

باتصویب هیات مدیره پست بانک ایران، 

ح بخشودگی جرایم تسهیلات  طر
 غیرجاری تا پایان سال 
در بانک اجرا می شود 

هیات مدیره پســت بانک ایران با اجرای طرح 
تشــویقی امهــال مطالبات غیرجــاری برای 
اشــخاص حقیقی و حقوقی معاونت اعتباری و 
بین الملل بانک تا پایان ســال ۱۴۰۱، موافقت 
کرد.   به گزارش اداره کل روابط عمومی پست 
بانــک ایران، اشــخاص حقیقــی و حقوقی که 
تســهیلات یا تعهدات آنها در یکی از طبقات، 
سرســید گذشــته، معوق و مشکوک الوصول 
قرار گرفته است، می توانند با مراجعه به شعبه 
پرداخت کننده تســهیلات و ارائه درخواســت 
امهال مطالبات غیر جاری، از مزایای بخشودگی 
جرایم متناســب با آورده نقدی بهره   مند شوند.  
بر اساس این طرح تشویقی که شامل تسهیلات 
قرض الحســنه، صندوق توسعه ملی و اشتغال 
پایــدار نمی شــود، دریافت کنندگان ســایر 
تســهیلات که ۳۰ تا ۴۰ درصد مانده بدهی را 
تامین کنند تا یک درصد مشــمول بخشودگی 
مبلــغ جرایم می شــوند، افرادی که بین ۴۰ تا 
۵۰ درصد مانده بدهی را به عنوان آورده نقدی 
ارائه دهند، شــامل دو درصد بخشودگی جرایم 
خواهند شد و اشخاصی که بین ۵۰ تا ۶۰ درصد 
و ۶۰ تا ۱۰۰ درصد مانده بدهی را تامین کنند 
به ترتیب مشــمول ســه و پنج درصد تخفیف 
و بخشــودگی جرایم می شــوند.  بر اساس این 
گزارش، این طرح با هدف تکریم مشــتریان و 
تسریع و تسهیل امر وصول مطالبات غیرجاری و 
تبدیل منابع راکد به منابع مولد و استفاده از آن 
در چرخه اقتصادی و رونق تولید توسط کمیته 
سیاست گذاری وصول مطالبات به هیات مدیره 

پست بانک ایران پیشنهاد شده بود.

رئیس هیات مدیره بانک ملی ایران در همایش هوش استراتژیک: 

یکپارچه سازی زمینه تحول، موفقیت و رشد را در بانک فراهم می کند
عبــاس شــفیعی در این همایش کــه معاونان و اعضای هیات عامل، 
روســای ادارات کل و امور شــعب و دیگر مدیران ارشــد بانک حضور 
داشــتند، با بیان این که رفتار مواجه با مشــکلات در دنیای کنونی 
بانکداری نوین دچار تغییر و تحول شــده و بســیار مهم است، گفت: 
یکپارچگی و انسجام سازمانی و چگونگی طرح مشکلات و پاسخگویی 
به مشکلات مطرح شده می تواند منجر به راه حل های اساسی برای 
مواجه با مشــکلات در فضای بانکداری دیجیتال باشــد.رئیس هیات 
مدیــره بانــک ملی ایران در این همایش درباره هوش اســتراتژیک و 
مشــارکت همگانــی مطالبی را عنــوان کرد و به موضوع تاب آوری و 
دانش افزایی و ارتقای ســطح یادگیری در بانک پرداخت و عملکرد 

بانک را در خروج از زیان دهی مثبت خواند.
وی در ادامه به وجود برنامه اســتراتژیک در بانک اشــاره کرد و گفت: 
طی سال های اخیر صنعت بانکداری همسو با تغییر و تحول در دنیای 
فناوری با مشکلات و پیچیدگی هایی مواجه شد که بانک ملی ایران 
هــم از این موضوع مســتثنی نبود و ضــرورت یافت تا برای مقابله با 
تحولات و دســتیابی به موفقیت های جدید در بانک، هیات مدیره 
با همفکری و جلســات متعدد با مدیران ارشــد و همچنین خبرگان 
دانشگاهی با تدابیر جدید و مناسب، رویه و شیوه ها را تغییر و اهداف 
و راهبردها جدیدی برای بانک بازنگری و بازطراحی کنند.شفیعی در 
ادامه ســخنانش در این همایش به موضوع کاهش زیان دهی بانک 

اشاره کرد و گفت: طی سال های اخیر با تمرکز بر موضوع خروج بانک 
از زیان دهی ،مطالعات گسترده ای در حوزه استراتژی بانک به عمل 
آمد و با ورود مضمون بانکداری جامع در جمع مضامین استراتژیک 
بانک، برنامه دو ساله تدوین و هم اکنون در مسیر درست و مطلوبی 

در حال اجرا و حرکت است.
وی به ویژگی ها و مزایای برگزاری این همایش ها اشاره کرد و گفت: 
وجــود همایــش ها و گرد همایی ها در بانک موجب بیان مشــکلات 
خواهد شــد و باید متناســب با وجود مشــکلات با مطالعه، تحلیل و 
بررسی ابعاد مشکلات، راهکارها و راه حل های اساسی و لازم مطرح 

شــود تا با یک درک، زبان و اقدام مشــترک در جهت حل مســایل و 
رفع مشکلات در بانک مشارکت کنیم.وی در ادامه سخنانش در این 
همایش به پویایی دنیای فناوری اشــاره کرد و یادآور شــد: در دنیای 
امروز که هر لحظه شاهد تغییر و تحولات اساسی در شرایط محیطی 
به ویژه فناوری هســتیم بانک ها هم به تناســب شــرایط باید پویایی 
لازم را داشــته باشــند؛ در بانک ملی ایران نیز باید همواره متناسب با 
وضعیت موجود و پویایی و تحولات دنیا، مســیر جدیدی در اجرای 

استراتژی بانک طراحی شود.
رئیس هیات مدیره بانک ملی ایران در ادامه به هماهنگی و یکپارچگی 
در بانک تاکید کرد و افزود: روســای اداره امور شــعب نیز با ارزیابی 
عملکــرد و تحلیــل داده های موجود می تواننــد با اجرای هدفمند 
استراتژی و یک سازوکار مناسب، بانک را در درآمد زایی و سوددهی 
همراهی کنند.وی در ادامه با بررســی و مثبت دانســتن روند کنونی 
بانک ملی ایران تاکید کرد: با بررســی صورت های مالی در ســال 
جاری که نشــان از افزایش درآمدهای غیر مشــاع، رشد سپرده های 
مدت دار و بهبودی قیمت تمام شــده پول اســت شاهد کاهش زیان 
دهی در بانک هســتیم.وی افزود: مصمم هســتیم با معرفی ابزارهای 
تعهدی مناســب و بکارگیری مدیریت منابع مورد نیاز، مشــتریان را 
مدیریت کنیم و در این راســتا برای ارتقاء اعتماد ســازمانی، بی شک 

به تلاش ها و مشارکت همکاران نیازمندیم.

اخبار

این بانک که با نماد وبملت و سرمایه ای بالغ بر ۲۶۲٫۰۰۰ میلیارد 
ریال از فعال ترین بانک های بورســی کشــور محسوب می شود، از 
محل ســپرده گذاری نیز تا پایان آبان ماه امســال، بیش از ۵۸٫۷۴۴ 
میلیارد ریال درآمد کســب کرده اســت. درآمد اوراق بدهی وبملت 
نیــز در ایــن مدت حدود ۲۲٫۴۲۶ میلیارد ریال، درآمد ســرمایه 
گذاری هــای آن حــدود ۲٫۵۹۰ میلیارد ریــال و درآمد کارمزدی 
آن بالغ بر ۶۰٫۹۷۴ میلیارد ریال گزارش شده است. بر اساس این 
گزارش، درآمد بانک ملت از محل اعطای تســهیلات در یک ماهه 
آبان ۱۴۰۱، رقمی بیش از ۸۶٫۷۹۵ میلیارد ریال اعلام شده است.
در بین تسهیلات اعطایی از سوی بانک ملت، عقد مرابحه بیشترین 

درآمدزایــی را بــرای این بانک با مبلغی بالغ بر ۲۷۹٫۳۴۴ میلیارد 
ریال به همراه داشــته و پس از آن نیز، عقود ســلف با درآمدزایی 
۸۰٫۸۴۹ میلیــارد ریالــی و فروش اقســاطی با درآمدزایی بیش از 

۲۸٫۱۶۶ میلیارد ریالی قرار گرفته اند.
بر اســاس اطلاعات درج شــده روی ســامانه کدال سازمان بورس، 
مانده ســپرده های ســرمایه گذاری پایان دوره آبان ماه بانک ملت، 

رقمی بالغ بر ۸٫۹۰۸٫۲۳۶ میلیارد ریال بوده است.
در عیــن حــال، این بانک بزرگ بازار ســرمایه ، در ۸ ماهه ابتدای 
ســال بیش از ۳۱۲٫۹۵۷ میلیارد ریال به ســپرده گذاران خود سود 

پرداخت کرده است.

درآمد ۵۸6٫000 میلیارد ریالی بانک ملت از محل اعطای تسهیلات

خبر  ویژه

استانها

معاون بهره برداری و دیسپاچینگ اعلام کرد؛

افتتاح پروژه مدیریت دارایی های فیزیکی
 اردبیــل / گروه اســتان ها: معــاون بهره برداری 
و دیســپاچینگ اعلام کرد شــروع پیاده سازی 
مدیریــت دارایی های فیزیکی شــرکت از حوزه 
بهره برداری و دیســپاچینگ خواهد شــد.ناصر 
عبدالهیان همزمان با اجرای اولین دوره آموزشی 
در حــوزه مدیریت دارایی های فیزیکی که برای 
تعــدادی از مدیران اجرایی و ســتادی در محل 
اتاق معاونت بهره بردای تشکیل شده بود؛ اظهار 
کــرد: بــرای بهره مندی از تاثیــرات مثبت این 
پروژه در قالب برنامه ابلاغی توانیر، در چند ماهه 
گذشــته کمیته ای متشکل از اعضایی همچون 
مدیرعامل شــرکت،معاونت های بهره برداری و 
دیسپاچینگ، مهندســی و برنامه ریزی،مالی و 
پشتیبانی و منابع انسانی با همراهی مدیران دفتر 
حراست و امور محرمانه، دفترفناوری اطلاعات و 
ارتباطات،دفتر نظارت بر بهره برداری ، دفتر روابط 
عمومــی و مجری های مدیریت دانش ومدیریت 
دارایی های فیزیکی با عنوان کمیته عالی مداف 
تشــکیل شــد. وی در ادامه بیان کرد با نگاهی 
اجمالی به جلســات تشــکیل یافته برای کمیته 
عالی مداف می توان گفت از یک سیستم مدیریتی 
صحبت می شد که برای شروع پیاده سازی آن، 
بایــد طرحی با محتــوای ارزیابی وضعیت فعلی 
ســازمان، تدوین نقشه راه و تبیین فعالیت های 
مورد نیاز، اعلام لیست دوره های آموزشی مورد 
نیاز و برگزاری آنها، نحوه تشکیل کمیته اجرایی 
مدیریت دارایی های فیزیکی و تبیین نقش افراد و 
نمایندگان در آن، ارائه می گردید تا نتایج مطلوبی 
همچون افزایش بهره وری و کاهش هزینه حاصل 
شود. بنابراین با توجه به تصمیمات کمیته عالی 
مداف با تعدادی از مشــاوران صاحب صلاحیت 

بصورت مجازی مصاحبه ای انجام شد و در نهایت 
بر اســاس معیار تجربه و فعالیت در شرکت های 
توزیع برق و پس از بررسی توامندی آنها، مشاوری 
بــرای انجام این فرآیند انتخاب گردید تا جایگاه 
و موقعیت شرکت توزیع برق استان اردبیل را به 
همراه شناسایی نقاط ضعف و قدرت آن ارائه و در 
نهایت با ارائه نقشه راه، اهداف قابل حصول پس از 
اجرای مدیریت دارایی های فیزیکی و تاثیر آن در 
روند بهبود فرایندها را ترســیم نماید. عبدالهیان 
توجه به بهره برداری گسترده از تجهیزات منصوبه 
در شــبکه های توزیع برق بعنوان اموال و دارایی 
های اصلی شــرکت را به همراه توســعه و تعالی 
مدیریــت نگهداری و تعمیرات آنها و بهبود نظام 
بهــره برداری ضروری دانســته و در ادامه گفت: 
ارتباط تنگاتنگ این حوزه با ســایر بخش های 
فعال در شــرکت همچون حوزه انبار، مهندسی 
و منابع انســانی سبب شــده است تا حوزه بهره 
برداری و دیســپاچینگ بعنــوان اولین معاونت 
برای اجرای این تحول اساســی، مشخص شود. 
وی در انتها هدف از تشکیل این جلسه را شروع 
همکاری بین مشــاور، مدیران اجرایی و ستادی 
بعنوان رهبران تیم ها با کمیته عالی مداف عنوان 
کرد و گفت با اجرای یک کار ســخت و حرفه ای 
باعــث جذب حمایت کارکنان در پیاده ســازی 
این سیســتم در سازمان شــده و سبب پیشبرد 
اهداف عالی شرکت توزیع برق اردبیل که همان 
افزایش قابلیت اطمینان در شبکه،رضایتمندی 
مشــترکین و بهبود بهره وری سیســتم اســت؛ 
خواهیم شــد. این جلســه پس از ارائه یک دوره 
آموزشی که توسط شرکت مشاور تهیه شده بود و 
با امضا میثاق نامه توسط حاضرین به پایان رسید.  

گهی فقدان سند مالکیت آ
خانــم اعظــم معظمــی گــودرزی بــا تســلیم دو بــرگ فــرم استشــهادیه گواهــی 
اســناد  دفتــر   1401/0۹/13 مــورخ   14010215456۸00112۹ شــماره  شــده 
رســمی شــماره 4 بروجــرد مدعــی مــی باشــد کــه ســند مالکیــت ششــدانگ 
آپارتمــان تحــت پــلاک 102 فرعــی 3041 اصلــی بخــش 1 ذیــل دفتــر الکترونیکــی 
و  صــادر  مالکیــت  ســند  و  ثبــت  مشــارالیه  بنــام    1401203250040016۹6
تســلیم گردیــده اســت و بعلــت جابجایــی مفقــود شــده اســت؛ لــذا باســتناد 
تبصــره یــک الحاقــی بمــاده 120 آییــن نامــه قانــون ثبــت مراتــب جهــت اطــلاع 
عمومــی یــک نوبــت آگهــی میشــود اگــر شــخصی بــه نحــوی از انحــاء مدعــی 
ــاٌ  ــراض خــود را کتب ــزد خــود مــی باشــد مــی توانــد اعت وجــود ســند مالکیــت ن
پــس از نشــر آگهــی بــه مــدت 10 روز بــه ایــن اداره تســلیم نماینــد در غیــر 
از انقضــاء مــدت قانونــی و اعــلام گواهــی ســند مالکیــت  اینصــورت پــس 

ــد. ــد ش ــادر خواه ــک ص ــام مال ــی بن المثن
، کوچه شهید عبدی پلاک 11 آدرس ملک: بروجرد، خیابان داور

1401/09/20 : تاریخ انتشار
کل و سرپرست اداره ثبت اسناد و  سید مهدی موسوی-معاون مدیر 
ک بروجرد املا

آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳  آ
و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

مــورخ 1401/3/22 هیــات اول/دوم  رای اصلاحــی شــماره 1401603160140003۸3  برابــر 
موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی 
مســتقر در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک کرمانشــاه ناحیــه دو تصرفــات مالکانــه بلامعــارض 
صــادره   1۸5 شناســنامه  بشــماره  کتابعلــی  زنــد  فر غلامرضاپــور  آقای/حســین  متقاضــی 
مربــع  متــر   ۸4/30 مســاحت  بــه  ســاختمان  یکبــاب  اعیــان  ششــدانگ  در  کرمانشــاه  از 
در قســمتی از پــلاک 122 اصلــی واقــع در بخــش ســه حومــه کرمانشــاه بــه آدرس شــهرک 
ژاندارمــری میــدان دانشــگاه آزاد کوچــه مهربــا کدپســتی 671۸۹۹3۸56 کــه بــا ارائــه اجــاره 
ز گردیــده اســت. لــذا بــه منظــور اطــلاع  نامــه رســمی از اداره اوقــاف تصرفــت متقاضــی محــر
عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز آگهــی مــی شــود در صورتــی کــه اشــخاص 
نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی اعتراضــی داشــته باشــند مــی تواننــد از تاریــخ 
انتشــار اولیــن آگهــی بــه مــدت دو مــاه اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم و پــس از 
اخــذ رســید، ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض، دادخواســت خــود را بــه مراجــع 
قضایــی تقدیــم نماینــد. بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و عــدم وصــول 

ــق مقــررات ســند مالکیــت صــادر خواهــد شــد. ــراض طب اعت
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/9/6
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/9/20
ک -رئیس ثبت اسناد و املا سعید سلیم فر
2099/م الف/12

گهی فقدان سند مالکیت آ
خانــم نوشــین هدایتــی بــا تســلیم دو بــرگ فــرم استشــهادیه گواهــی شــده 
بروجــرد   25 شــماره  رســمی  اســناد  دفتــر   1401/0۹/06 مــورخ   6۸13 شــماره 
مدعــی مــی باشــد کــه یــک چهلــم دانــگ مشــاع از ششــدانگ پــلاک 2540 
ثبــت 3۹116 دفتــر 230 صفحــه 10  بروجــرد ذیــل   1 اصلــی واقــع در بخــش 
بشــماره ســند 25۹67۹ بنــام نوشــین هدایتــی ثبــت و ســند مالکیــت صــادر و 
تســلیم گردیــده اســت و بعلــت جابجایــی مفقــود شــده اســت؛ لــذا باســتناد 
تبصــره یــک الحاقــی بمــاده 120 آییــن نامــه قانــون ثبــت مراتــب جهــت اطــلاع 
عمومــی یــک نوبــت آگهــی میشــود اگــر شــخصی بــه نحــوی از انحــاء مدعــی 
وجــود ســند مالکیــت نــزد خــود مــی باشــد مــی توانــد اعتــراض خــود را کتبــاٌ 
پــس از نشــر آگهــی بــه مــدت 10 روز بــه ایــن اداره تســلیم نماینــد در غیــر 
اینصــورت پــس از انقضــاء مــدت قانونــی و اعــلام گواهــی ســند مالکیــت المثنی 

ــام مالــک صــادر خواهــد شــد. بن
آدرس ملک: بروجرد، بلوار امام خمینی جنب سیلو 

1401/09/20 : تاریخ انتشار
کل و سرپرست اداره ثبت اسناد و  سید مهدی موسوی-معاون مدیر 
ک بروجرد املا

گهی مفقودی آ
شناســنامه مالکیــت ســواری ســمند مــدل 1401 بــه شــماره 
 147H0672216 پــلاک 265 ط 13-ایران24 به شــماره موتــور
متعلــق   NAACS1HEXNF23۸027 شاســی  شــماره  بــه 
زنــد نصــرت مفقــود  بــه مهــدی صابــری ســیاه خالــه ســر فر

وازدرجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گهی مفقودی آ
شناســنامه مالکیت و کارت ســواری ســمند به رنگ ســفید مدل 
13۹0 بــه شــماره پــلاک 771 ج 44-ایــران46 بــه شــماره موتــور 
 NAAC۹1CC2BF۸5734۸ 124۹0016۸۸۹  بــه شــماره شاســی
متعلــق بــه خانــم فاطمــه ملکــی چوبــری فرزند محمدتقــی مفقود 

وازدرجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.
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 رئیس پارک علم و فناوری استان خراسان رضوی: 

مردمی سازی فناوری؛ اولویت پارک علم و فناوری استان خراسان رضوی است
مشهد / محمد رضا رحمتی

رئیــس پارک علم و فناوری خراســان 
رضــوی با بیان اینکه ایــن پارک چند 
اولویــت دارد، گفــت: نخســتین آن، 
مردمی ســازی فناوری اســت، به این 
معنــا که تمامی مردم در ســطح دانش 
خود با فناوری آشــنا باشند، دوم بحث 
پیونــد بین بخــش خصوصی و دولتی و 
اولویت ســوم نیز اشتغال جوانان است.

مســعود میرزایی، اظهــار کرد: با توجه 
بــه نامگذاری ســال  جاری که »تولید، 
دانش بنیان و اشتغال آفرین« است، تمام 
تلاش ما این بود که بتوانیم نمایشــگاه 
هفتــه پژوهش و فنــاوری را متمایز با 
ســال های گذشــته برگزار کنیم.وی 
ادامه داد: اولویت نخســت پارک علم و 
فناوری اســتان، مردمی سازی فناوری 
اســت و اعتقاد داریم که اگر قرار باشــد 
به لحاظ بعد مادی و همچنین به لحاظ 
معنوی، ثروت آفرینی کنیم، باید مفاهیم 
فنــاوری را در دل جامعه و برای تمامی 
طبقــات بازخوانــی و تعریف کنیم و به 
تمام افراد فرصت برابر دهیم، یعنی اگر 
کســی دغدغه، ادعا، ایده  و برنامه ای در 
حوزه فناوری دارد، پارک علم و فناوری 
به عنــوان نماینده دولــت این فرصت 
را بــه وی بدهد که ایــن  موضوع باعث 
افزایــش GDP )تولید ناخالص داخلی( 

می شــود.رئیس پارک علــم و فناوری 
خراســان رضوی بیان کرد: اگر بخواهیم 
گــزارش عددی بدهیم، آمریکا ۲۳ هزار 
بیلیــون دلار تولید ناخالص داخلی دارد 
و درصــد تأثیرگذاری اقتصاد فناوری در 
تولید ناخالــص ملی آمریکا، ۱۰درصد 
اســت و تولید ناخالص داخلی در ایران 
نیــز ۲۳۰ میلیون دلار و ســهم اقتصاد 
فناوری ۰.۳ درصد اســت که این مقدار 
قــرار اســت به چهار یا پنــج درصد در 

ســال ۱۴۰۴ و ۱۴۰۵ برســد.میرزایی 
بیان کرد: در فضای نمایشــگاه ســعی 
کردیــم دانش آموزان را با مباحث مفید 
و کاربــردی، جــذب کنیم، در اتاق فکر 
نیز تصمیم گرفته شــد هر هفته حداقل 
۱۰۰۰ دانش آموز از سایت فیزیکی پارک 
علم و فنــاوری بازدید کنند، همچنین 
برای حضور دانش آموزان در نمایشگاه، 
رایزنی هایی انجام داده ایم و  البته تصور 
نمی کردیــم ایــن حضور تــا این اندازه 

چشمگیر باشــد.وی افزود: اولویت اول 
ما تغییر پژوهش سراهای دانش آموزی 
به یک مکان فناوری است و در بازدیدی 
که از یک پژوهش سرا داشتم، به مسئول 
مربوطه عنوان شــد، این همان فضایی 
است که در دهه ۶۰ هم وجود داشت که 
باید در سال ۱۴۰۱ تغییر کند، بنابراین 
قرار شد پژوهش سراها را تبدیل به مکان 
فناوری کنیم.رئیس پارک علم و فناوری 
خراســان رضوی تصریح کرد: در حوزه 

دانشجویی مصداق دیگر مردمی سازی 
مبحث »تانا« است، تانا مخفف »توسعه 
و ارتقای زیســت بوم فناوری و نوآوری« 
اســت. عمده مشــکلی که از اتاق فکر 
بیــرون آمد، این بــود که چالش اصلی 
فناوری کشور خلأ میان بخش خصوصی 
و دولتی اســت، بخش خصوصی پول و 
ثروت دارد، اما با منویات فناوری آشــنا 
نیســت، برای نمونه شرکت موفقی که 
غرابتــی با فناوری نــدارد، اگر فناوری 
را نیــز وارد کار خــود کند می تواند یکه 
تازی خوبی داشــته باشــد و به همین 
دلیل رویداد تانای صنایع غذایی برگزار 
شــد و ۱۴ نشــان برتر استان نیز دعوت 
شــدند.میرزایی اظهار کرد: قرار بر این 
شده که پارک علم و فناوری، حاکمیت 
خود را پیاده کند و بخش خصوصی نیز 
ســرمایه گذاری را انجام دهد تا بتوان به 
این صورت پردیس های تخصصی ایجاد 
کــرد که از این طریق جوانان مشــغول 
بــه کار شــوند.وی گفت: پــارک علم و 
فناوری خراســان چنــد اولویت دارد، 
که نخســتین آن، مردمی سازی فناوری 
اســت، به این معنا که تمامی مردم در 
سطح دانش خود با فناوری آشنا باشند، 
دوم بحــث پیونــد بین بخش خصوصی 
 و دولتــی و اولویت ســوم نیز اشــتغال 

جوانان است.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

مدیر ارتباطات سیار مخابرات منطقه گلستان عنوان کرد؛

طراحی و راه اندازی ۵6 سایت مخابراتی جدید 

گلســتان / گروه اســتان ها: مدیــر ارتباطات 
ســیار مخابرات منطقه گلســتان گفت: امسال 
در ۵۶ نقطه اســتان ســایت مخابراتی جدید 
طراحی شــد که از این تعداد ۱۸ سایت به بهره 
برداری رســیده اســت.یزدانی مدیر ارتباطات 
ســیار مخابرات منطقه گلستان گفت: عملیات 
اجرایی ۳۹ ســایت  باقی مانــده در حال انجام 
و تاکنون ۶۷ درصد پیشــرفت فیزیکی داشــته 
اســت.او گفت: پیش بینی شده تا پایان خرداد 
۱۴۰۲،  ســایت های مخابراتی باقی مانده هم 
به بهره برداری برســد.یزدانی گفت: در مجموع 

۵۱۲ ســایت مخابراتی در نقاط مختلف استان 
فعال است و به جز ۳۹ سایتی که خرداد ۱۴۰۲ 
به بهره برداری می رســد بیش از ۱۰۰ ســایت 
دیگــر هم برای توســعه ظرفیت ســایت های 
مخابراتی اســتان در نظر گرفته شــده است.او 
با اشــاره به آنتن دهــی ضعیف تلفن همراه در 
برخی از نقاط شهر های استان گفت: با ساخته 
شدن ساختمان های بلند موانعی برای رسیدن 
ســیگنال به تلفن های همراه ایجاد می شود که 
برای رفع آن باید دکل های جدید نصب کنیم و 
این فرآیند به طور مستمر در حال انجام است.

یزدانی ادامه داد: سامانه ۹۹۹۰ کانال ارتباطی 
مشــترکان همراه اول با ماست و مشکلاتی که 
در این سامانه مطرح می شود مورد بررسی قرار 
می گیرد و اگر نقطه ای نیاز به توسعه داشته باشد 
به ما در رفع مشکل کمک می کند.او ادامه داد: 
این روز ها تقاضا برای اینترنت بیشتر از مکالمه 
اســت و در ایــن زمینه عــلاوه بر نظارت پایش 
مستمر داریم تا نقاطی که با مشکل مواجه شده 
است توسعه پیدا کرده و مشکلات آن رفع شود.

 مدیر کل بنیاد مسکن استان گلستان 
اظهار کرد:

پیش بینی تشکیل ۳۵ هزار 
پرونده تصرفات به اراضی ملی 
گلســتان / گروه اســتان ها: مدیرکل بنیاد 
مسکن گلستان گفت: در خصوص تصرفات 
به اراضی ملی در روستاها در محدوده بافت 
روســتایی توسط ساکنین روستاها تشکیل 
شده و پیش بینی می شود این تعداد پرونده 
تــا دو مــاه آینده به بیش از ۳۵ هزار پرونده 
برســد. سید محمد حســینی در نخستین 
جلســه شــورای حفظ حقــوق بیت المال 
در دادگســتری گنبــدکاووس اظهار کرد: 
طبــق ماده چهار قانون ســاماندهی تولید 
و عرضه مســکن ملی، منابــع طبیعی می 
بایســت اراضی خام را تحویل بنیاد مسکن 
برای احداث واحدهای مسکونی که قابلیت 
ســاخت داشته باشد دهد.وی تصریح کرد: 
متاســفانه بیشتر این اراضی تصرفی بوده و 
اغلب مردم بیش از ۴۰ ســال در انجا ساکن 
بودند و تعیین تکلیف نشــده است.مدیرکل 
بنیاد مســکن گلســتان خاطرنشان کرد: با 
توجه به فرمایشــات مقام معظم رهبری  و 
با مصوبه شــورای حفظ انفال و بیت المال 
تصمیم گرفتیم در مقابل مردم قرار نگیریم 
و بمدت هشت ماه فعالیت اجتماعی بتوانیم 
انهــا را متقاعد کنیم که این اراضی تصرفی 
اســت.وی ادامه داد: در کنار این فعالیت و 
برای کمک به اقشــار کم درامد در روستاها 
قرار شد افراد اقشار کم درامد که این اراضی 
را چندین ســال تصرف کرده و اکنون باید 
بــا خرید ملک ســند را بنام خود کنند ۷۰ 
درصــد تخفیف برای خرید این اراضی قائل 
شــویم. افراد تحت پوشــش کمیته امداد و 
بهزیســتی نیــز از ۱۲ درصد دیگر تخفیف 
برخوردار می شوند.حســینی گفت: در حال 
حاضر حداقل اراضی منابع طبیعی در ۳۰۰ 
روستای گلستان در حال واگذاری به بنیاد 
مســکن بوده و چهار هــزار پرونده تصرفی 
در این خصوص تشــکیل شــده که با حجم 
بالای این تصرفات پیش بینی می شــود تا 
دو مــاه آینــده بیــش از ۳۵ هزار پرونده در 
این خصوص تشکیل شود.وی بیان کرد: در 
بنیاد مسکن کشور جلسه ای تشکیل و قرار 
شد برای همه اقشار تا ۹۰ درصد تخفیف و 
بخشودگی در نظر گرفته شده و حد نصاب 
زمیــن از ۲۰۰ مترمربع بــه هزار مترمربع 
افزایــش پیدا کنــد.وی تصریح کرد: کمک 
دیگــر ما بــه این افراد که در اراضی تصرفی 
قــرار دارند این اســت که قیمت پایه زمین 
را حداقل ۵۰ درصد زیر قیمت کارشناســی 
قیمت گذاری کنیم.مدیرکل بنیاد مســکن 
گلســتان یادآور شــد: همچنین مقرر شد 
افــرادی که توان مالی خوبی ندارند بصورت 
اجاره بشرط تملیک ۹۹ ساله در این اراضی 

به سکونت ادامه دهند.

مدیر عامل شرکت گاز استان اصفهان:

مصرف گاز خانگی به 42 میلیون 
متر مکعب در روز رسید

اصفهان / گروه استان ها: مدیرعامل شرکت 
گاز استان اصفهان با اشاره به اینکه مصرف گاز 
در بخش خانگی نسبت به ماه گذشته افزایش 
داشته است، گفت: اکنون مصرف گاز خانگی 
در ایــن منطقــه از ۱۶ میلیون متر مکعب به 
۴۲ میلیون متر مکعب در روز رســیده است.
ابوالقاسم عسگری با اشاره به افزایش ۲ و نیم 
برابری مصرف گاز خانگی در استان اصفهان 
گفت: باتوجه به سرمای هوا میانگین مصرف 
روزانه گاز مصرف روزانه گاز در استان و کشور 
افزایش زیاد و فوق العاده ای پیدا کرده است.
وی از تمام مشــترکان گاز اســتان خواست 
ضمن رعایت نکات ایمنی؛ نسبت به مصرف 
بهینه و همچنین رعایت الگوی مصرف ) ۱۸ 
الی۲۱ درجه ســانتی گراد( با کم کردن یک 
درجه دمای ســامانه گرمایشی اقدام کنند.
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان با بیان 
اینکــه مردم با صرفه جویی و رعایت مصرف 
بهینه گاز این شرکت را در پایدار نگه داشتن 
شــبکه گاز کمک کننــد، ادامه داد: تاکنون 
هیچگونه افت فشــار یا قطعی جریان گاز در 
استان روی نداده است و کارکنان این شرکت 
در استان تمام تلاش خود را برای تامین گاز 
به کار گرفته اند بنابراین مشکلی بروز نکرده 
است.وی همچنین از خانواده ها خواست در 
منزل لباس مناســب و گرم بپوشند و نسبت 
به سایر اقداماتی که می تواند صرفه جویی در 
مصرف گاز طبیعی داشته باشد اهتمام ویژه 
کنند و با این کارها شرکت گاز را در راستای 
خدمــات دهــی پایدار به مشــترکان یاری 
دهند.بیش از یک میلیون و ۸۷۰ مشــترک 
در اســتان اصفهان از شــبکه گاز برخوردار 
 هستند که میانگین مصرف آن ها ۶۰ میلیون 

مترمکعب است.

طی نشستی صورت گرفت؛ 

تقدیر از کارکنان نمونه سلامت 
اداری شرکت توزیع برق مشهد 

مشهد / سارا رحمتی
در جلســه کمیته راهبری که با حضور مدیرعامل، 
معاونین و مدیران توزیع برق مشهد برگزار شد، از 
کارکنان نمونه ســلامت اداری تقدیر بعمل آمد.در 
این جلسه مدیرعامل توزیع برق مشهد با اشاره به 
شرایط سخت اقتصادی در جامعه گفت: از آنجای 
که کسب رزق و روزی حلال همواره مد نظر کارکنان 
توزیع برق مشهد بوده و با توجه به حذف گلو گاهای 
فساد، خوشبختانه شاهد افزایش و توسعه فرهنگ 
سلامت اداری در سطح شرکت هستیم که این مهم 
افتخاری برای کارکنان پرتلاش و کار بلد این شرکت 
می باشــد.محمدرضا رمضانی حرکت این افراد را 
یک کار ارزشمند عنوان کرد و گفت: از این عزیزان 
باید تقدیر کرد چرا که کارشــان برای صنعت برق 
مشهد قابل افتخار است و بر دستان آنها باید بوسه 
زد چــرا که با زحمــت و تلاش خود همواره رزق و 
روزی را کســب نموده اند و معتقدم کار آنها بســیار 
ارزشــمند و غرور آفرین اســت و تلاش آنان کار در 
جبهه فرهنگی محسوب می شود. در این جلسه از 
آقایان امین محمدی، محسن خسروی، حمیدرضا 
جوان، علی خسروی، نورا... کاردان، حسین کریمی، 
زمان براهویی، رضا خیابانی، روح ا... زمانیان، اصغر 
براتیان، امین کاردان، کاظم عظیم نژاد و مهندس 
صفــت دار با اهــدای لوح و هدیه تقدیر بعمل آمد.
شایان ذکر است با توجه به نظرسنجی های انجام 
شده با کمک شرکت های دانش بنیان از مشترکین 
و ارزیابی فرآیندهای مختلف با هدف توسعه فرهنگ 
سلامت اداری کارکنان فوق، انتخاب و تجلیل شدند.

مدیر شرکت ملی پخش فراورده های نفتی 
منطقه گلستان توضیح داد؛

، علت تعطیلی  افت فشار گاز
تعدادی از جایگاه های CNG گرگان

گلستان / گروه استان ها: مدیر شرکت ملی پخش 
فراورده های نفتی منطقه گلستان علت تعطیلی 
صبحگاهی تعدادی از جایگاه های cng گرگان را 
افت فشار گاز عنوان کرد.برخی رانندگان گفتند 
 cng در چند روز گذشــته تعدادی از جایگاه های
گرگان به ویژه در ســاعات ابتدایی روز بسته بوده 
است.مدیر شرکت ملی پخش فراورده های نفتی 
منطقه گلستان در این باره گفت: با توجه به سرد 
شدن هوا میزان مصرف گاز در استان افزایش داشته 
است و تعدادی از مراکز cng گرگان با مشکل افت 
فشار مواجه شده اند.حسینی افزود: طی صحبتی 
که با مدیرعامل شرکت گاز گلستان شده است به 
زودی مشکل افت فشار در این جایگاه ها برطرف 
می شود.به گفته مدیر عامل شرکت گاز گلستان، 
در تاریخ ۱۳ آذر امسال رکورد مصرف گاز در استان 
شکسته شد و گلستانی ها در این روز ۱۷ میلیون و 

۶۰۰ هزار متر مکعب گاز مصرف کردند.

استانها 6

 اردبیل / گروه استان ها: سید حجت مدنی مدیر منطقه اردبیل از 
اختصاص ۳۳.۷ درصدی ســوخت خودروها به گاز طبیعی فشرده 
در استان اردبیل خبر داد. سید حجت مدنی ضمن اعلام خبر فوق 
گفت: مصرف این ســوخت پاک در ۲۴۶ روز گذشــته ســالجاری، 
بیش از ۱۶۳میلیون مترمکعب بوده که در قیاس با مدت مشــابه 
ســال قبل ۲.۶ درصد رشــد داشته است.مدنی با اشاره به پتانسیل 
تولید گاز طبیعی فشــرده در کشــور تصریح کرد: تلاش شده سهم 
گاز طبیعی در ســبد ســوخت کشــور افزایش یابد و از سوی دیگر 
با توجه به اینکه شــبکه گاز در سراســر استان گسترده شده است، 
امکان استفاده از این سوخت به عنوان سوخت خودروها وجود دارد.

مدیر منطقه افزود: طی ســال های اخیر اســتفاده از سوخت های 
جایگزین به ویژه ســی ان جی  در بخش حمل و نقل  مورد توجه 
دولت قرار گرفته است. مدنی تصریح کرد: از مهمترین مزیت های 
این ســوخت، درصد بســیار پایین میزان آلایندگی هایی است که 
نسبت به سایر سوخت ها وارد هوا می کنند و اهمیت این ویژگی را 
وقتی بهتر درک می کنیم که آمار مرگ و میر ناشی از آلودگی هوا 
را در نظر بگیریم.این مقام مســئول ادامه داد: با دارا بودن ۷۰ باب 
جایگاه عرضه سی ان جی، به طور میانگین روزانه بالغ بر ۶۶۲ هزار 
مترمکعب گاز طبیعی فشرده در بازه زمانی یاد شده به خودروهای 

گازسوز در سراسر استان عرضه شده است.

در راستای ترویج استفاده از سوخت های جایگزین؛ 

گاز طبیعی فشرده اختصاص دارد    ۳۳٫7 درصد سوخت خودروها در استان اردبیل به 

خبر  ویژه

چهارمحال و بختیاری / گروه استان ها: فرمانده 
انتظامي اســتان از کشــف یک هزارو ۱۰۰ گلس 
تلفــن همــراه و ۱۲ دســتگاه تبلت به ارزش ۱۰ 
میلیــارد و ۵۰۰ میلیون ریال در" کیار " خبرداد. 
سردار "منوچهر امان اللهی" اظهار کرد: مأموران 
فرماندهی انتظامی شهرســتان" کیار" در اجراي 
طرح هاي مبارزه با قاچاق کالا و ارز حین گشت 
زنــی به یک دســتگاه پــژو ۴۰۵ مظنون و آن را 
متوقف کردند.وی افزود: مأموران در بازرســی از 
خــودروی توقیفی یــک هزار و ۱۰۰ گلس تلفن 

همراه و ۱۲ دستگاه تبلت بدون هرگونه مدارک 
گمرکــی کشــف و یک نفر را دســتگیر کردند.

فرمانده انتظامی اســتان چهارمحال و بختیاری 
تصریح کرد : کارشناســان  ارزش محموله کشف 
شــده را ۱۰ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال  اعلام 
کردند و متهم با تشــکیل پرونده  به مرجع ذی 
صلاح  معرفی شد.ســردار "منوچهر امان اللهی" 
گفــت: مبــارزه بــی امان با قاچــاق کالا یکی از 
اولویت هــای اصلی فرماندهی انتظامی اســتان 

چهارمحال و بختیاری می باشد.

ح کرد؛ فرمانده انتظامي استان چهارمحال و بختیاری مطر

 کشف میلیاردی کالای قاچاق 
در استان چهارمحال و بختیاری 

گذاری خدمات جمع آوری ، برداشت حمل و انتقال زباله  گذاری خدمات جمع آوری ، برداشت حمل و انتقال زباله  وا  وا
 معابر اصلی )بصورت مکانیزه( و معابر فرعی )بصورت دستی(  معابر اصلی )بصورت مکانیزه( و معابر فرعی )بصورت دستی( 

 واقع در ناحیه منفصل شهری نایسر بصورت جمع آوری  واقع در ناحیه منفصل شهری نایسر بصورت جمع آوری 
تعداد تعداد ۱۵۰۱۵۰ سطل زباله گالوانیزه  سطل زباله گالوانیزه ۶۶۰۶۶۰ لیتری( مرحله چهارم لیتری( مرحله چهارم

شهرداری منطقه دو سنندج

شــهرداری منطقــه دو ســنندج بــا توجــه بــه تجدیــد مناقصــه شــماره 20010056۹4000007 ، شــهرداری 
منطقــه دو ســنندج در نظــر دارد مناقصــه عمومــی واگــذاری خدمــات جمــع آوری برداشــت، حمــل و 
انتقــال زبالــه معابــر اصلــی )جمــع آوری 150 عــدد ســطل زبالــه گالوانیــزه 660 لیتــری بصــورت مکانیــزه( 
و معابــر فرعــی )بصــورت دســتی( ناحیــه منفصــل شــهری نایســر بــه شــماره 20010056۹4000010 را از 
طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت برگــزار نمایــد کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت 
ارائــه پیشــنهاد مناقصــه گــران و بازگشــایی پاکــت هــا از طریــق درگاه ســامانه  اســناد مناقصــه تــا 
تــدارکات الکترونیکــی دولــت ســتاد بــه آدرس www.setadiran.ir انجــام خواهــد شــد و لازم اســت 
مناقصــه گــران در صــورت عــدم عضویــت قبلــی ، مراحــل ثبــت نــام در ســایت مذکــور و دریافــت گواهــی 

امضــای الکترونیکــی را جهــت شــرکت در مناقصــه محقــق ســازند.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه ساعت 12:00 روز دوشنبه مورخ 1401/0۹/07 می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت ساعت 1۹000 روز یکشنبه مورخ 1401/0۹/13
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد ساعت 12:00 روز پنجشنبه مورخ 1401/0۹/24

زمان بازگشایی پاکتها ساعت 10:00 روز شنبه مورخ1401/0۹/26 ،
اطلاعــات تمــاس دســتگاه مناقصــه گــزار جهــت دریافــت اطلاعــات بیشــتر در خصــوص اســناد مناقصــه 

و ارائــه پاکــت هــای
 الف : آدرس - سنندج - بلوار شهید نمکی بالاتر از قصر مبل شهرداری منطقه دو سنندج 
واحد پیمان ورسیدگی منطقه تلفن 3323۹750- 0۸7  و 0۹1۸۹726۸56 مهندس نوری

 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه
مرکز تماس 41۹34 - 021 .

دفتر ثبت نام ۸۸۹6۹737 و ۸51۹376۸

گهی:  1416796 آ شناسه 

اصلاحیه
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روزنامه اقتصادی صبح ایران

یکشنبه 20 آذر 1401  شماره پیاپی 162271 جمادی الاولی  1444   11 دسامبر 2022
اخبار ویژه

کوتاه از جامعه

آموزشگاه های رانندگی اندیشیده می شود؟ آیا تدبیری برای تعرفه 

رانندگی به هر قیمتی
  نوشین نثاری / گروه جامعه

اینکــه می گویند بــرای رانندگی چه 
آقــا و چــه خانــم نیاز بــه گواهینامه 
اســت؛ قانونی مهم و طبیعی است که 
نمی تــوان آن را نادیــده گرفت، اما در 
این میان افراد علاقمند به آموزش های 
رانندگی وقتی به آموزشگاه ها مراجعه 
می کنند؛ از رفتن خودشــان هم به این 
مراکز پشیمان می شوند! چرا؟ دلیل آن 
فقــط هزینه این کلاس های رانندگی 
اســت که متاســفانه طی بازدید های 
میدانــی برخی از آنهــا هر دو ماه یک 
بــار تعرفه خــود را افزایش می دهند؛ 
افزایش کــه چه عرض کنیم! تعرفه ها 
نجومی اســت و بیشــتر شبیه مسابقه 
رقابتی شده است. از سوی دیگر تعداد 
زیادی از افراد جامعه گرفتن گواهی نامه 
رانندگی را مسیری برای ایجاد اشتغال 
می دانند و متاســفانه این روز ها بحث 
افزایش ۸۲ درصدی طی کردن مراحل 
دریافت گواهی نامه در پایه های مختلف 
بحثی است که متقاضیان را گلایه مند 
و حاشیه هایی نیز ایجاد کرده است. به 
طوری که امید یک شهروند اهل تهران 
در این باره می گوید: امســال دانشگاه 
آزاد قبول شــدم و چون پدرم توانایی 
پرداخت کامل هزینه دانشــگاه من را 
ندارد تصمیم گرفتم که گواهی نامه ام 
را بگیرم و در تاکشــی های اینترنتی با 
اتومبیل پدرم به عنوان شغل پاره وقت 
کار کنم تا بتوانم در پرداخت شــهریه 
دانشــگاهم به پدرم کمــک کنم و بار 
ســنگین این موضــوع را تا حدودی از 
روی دوشش بر دارم، اول مهر برای ثبت 
نــام در دوره های آموزش رانندگی به 
یک آموزشگاه رانندگی مراجعه کردم 
امــا به دلیل اینکه همزمان با پرداخت 
شــهریه ترم اولم بود نتوانستم هزینه 
سنگین آموزشگاه های رانندگی را هم 
همزمــان پرداخــت کنم و بعد از ۲ ماه 
مجددا برای ثبت نام مراجعه کردم اما 
بــا کمال تعجــب دیدم هزینه ثبت نام 
آموزشــگاه رانندگی بــه مقدار زیادی 
طی این ۲ ماه افزایش پیدا کرده است. 

اکنــون تکلیف من که توانایی پرداخت 
مابه التفاوت این هزینه را ندارم و روی 
گرفتــن گواهینامــه ام برای کمک به 
پرداخت هزینه دانشــگاهم حســاب 
کرده ام چه می شــود؟ نگرانم که این 
موضوع مرا مجبور به ترک تحصیل کند. 
احمد، یکی دیگر از شــهروندان است 
کــه در این باره می گوید: می ترســم 
ایــن مــاه ثبت نام نکنــم و ماه بعد آن 
قــدر افزایش پیدا کند که اصلا هزینه 
اش را نداشــته باشم و مجبور شوم قید 
رانندگــی را بزنم؛ به دلیل گله بیش از 
حد شــهروندان این موضوع را با سردار 
هادیان فــر، رئیس پلیس راهور فراجا 
اظهــار کرد که  پلیــس راهور در نرخ 
گــذاری کلاس هــای رانندگی نقش 
جدی ندارد. وی ادامه داد: طی جلساتی 
که با نمایندگان کانون آموزشگاه های 
رانندگی کشــور داشتیم تاکید کردیم 

که هزینه ها برای مردم کاهش پیدا کند 
چرا که هزینه های کلاس های رانندگی 
غیــر متعارف در حال افزایش اســت. 
رئیس پلیس راهور فراجا افزود: پلیس 
راهور به موازات اقدامی که آموزشگاه ها 
در خصــوص کاهــش هزینه ها انجام 
می دهند، درحال ایجاد شرایطی است 
که هنرجو مراجعه اش در سامانه راهور 
باشــد و خدمات را از ســامانه دریافت 
کنــد و این باعث کاهش هزینه ها برای 
هنرجو می شــود؛ دریافت هزینه بالا به 
بهانه های مختلف توسط آموزشگاه ها 
کاملا غیر قانونی و غیر اخلاقی اســت. 
همچنین بخشی از هزینه آموزشگاه ها 
توســط صنف آموزشگاه های رانندگی 
در وزارت صمــت تایید شــده، اما باید 
در خصــوص وضعیــت آمــوزش یک 
بازنگــری انجــام دهیــم، چراکه ما به 
وضعیت آموزش و رانندگانی که جدید 

گواهی نامه دریافت می کنند، معترض 
هستیم.

 افزایش تعرفه ها در مراجعه نکردن 
مردم به آموزشگاه ها تاثیر دارد

از طرفــی بایــد به یک بعد دیگر قضیه 
هــم نگاه کنیــم، همین موضوع باعث 
می شــود کــه بســیاری از جوانان به 
چنین آموزشــگاه هایی مراجعه نکنند 
و بــدون گواهینامه رانندگی کنند. در 
این خصوص سردار حسینی، جانشین 
رئیس پلیس راهور فراجا گفت که این 
افزایــش تعرفــه ها قطعــا در مراجعه 
نکــردن مردم به آموزشــگاه ها تاثیر 
مــی گــذارد، برابر آیین نامــه اجرایی 
آموزشگاه ها تعیین هزینه های آموزش 
بــا اداره بازرگانی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اســت و پلیس اصلا دخالتی 
ندارد. وی یادآور شــد: به طور متوسط 

در هر ســال ۲ درصــد از تصادفات ما 
توســط رانندگانی صورت می گیرد که 
فاقد گواهینامه هستند و از این ۲ درصد 
که عدد آن حدود ۱۲ هزار نفر اســت 
۷۰ درصدشان موتور سوار و ۳۰ درصد 
رانندگان خودرو هســتند که باید برای 
این آمار فکری کرد. ۱۲ هزار نفر! تعداد 
کمی نیست! نمی توان گفت تنها دلیل 
ایــن تصادفات به دلیل افزایش قیمت 
آموزشگاه های رانندگی است، بنابراین 
باید توســط سازمان صمت هر استان 
مورد پیگیــری قرار گیرد.  البته بحث 
هزینه ها فقط مطرح نیست؛ متاسفانه 
برخی آموزشگاه های رانندگی به بهانه 
اینکه هنرجویانشــان خوب رانندگی 
یــاد نگرفته اند هنرجویان را مجبور به 
گذرانــدن کلاس های اضافی می کنند 
و از این طریق پول خوبی هم به دست 
می آورنــد. یکی از هنرجویان معترض 
به آموزشــگاه رانندگی، گفت: من ۱۰ 
جلســه کلاس رانندگی را گذرانده ام و 
هم اکنون مربی ۵ جلسه به کلاسهای 
من اضافه کرده واقعاً نمی دانم چرا باید 
پول اضافه بدهم؟ درباره این مســئله 
هــم پلیس راهور معتقد اســت که در 
صــورت مشــاهده هر گونــه تخلف از 
ســوی آموزشگاه های رانندگی، مجوز 
این آموزشگاه ها باطل می شود. ملاک 
ارزشیابی آموزشــگاه های رانندگی از 
ســوی پلیس راهور نظارت اثر بخشی 
و نظــارت فرایندی بر آموزشــگاه های 
رانندگــی در زمینه تعداد کلاس، زمان 
و نحــوه ارائه مطالــب، عملکرد مربی 
و تدریــس آن اســت. در صورتــی که 
آموزشگاه رانندگی کلاس اضافی برای 
هنرجویــان برگزار کنــد و هنرجویان 
شــاکی باشــند مجوز آموزشگاه باطل 
می شــود. آن طور که مشــخص است، 
پلیــس راهــور هم با ایــن تعرفه های 
ســنگین بسیار مخالف است؛ بنابراین 
باید وزارت صمت هم وارد میدان شود 
تا این دغدغه مردم رفع شود؛ نه اینکه 
هر ماه یا دو ماه یک بار شاهد تعرفه های 

عجیب و سنگین باشیم.

7جامعه
 تازه ترین خبرها 

از سوابق تحصیلی چیست؟
رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
نظام آموزش و پرورش درباره نگرانی برخی 
داوطلبان نسبت به تأثیر قطعی معدل در 
کنکــور، اظهار کرد: اولا هر تغییری ایجاد 
نگرانی می کند چون فرد فکر می کند که آیا 
به نفع یا به ضررش است؛ اما ما تا آنجایی که 
می توانیم باید متناسب با نیاز افراد تصمیم 
بگیریم و دغدغه های شــان را رفع کنیم.
محسن زارعی افزود: اگر داوطلبان نگران 
هســتند که در امتحانات شــان نمره ای 
کســب کنند که مورد رضایتش نباشــد، 
بایــد بدانند که فرصــت ترمیم برای آنها 
ایجاد شده است تا بتواند نمره ای که احیانا 
برای شــان رضایتبخش نیست، در سابقه 
تحصیلی جبران کنند. زارعی افزود: نکته 
دیگر این است که داوطلبان می توانند دو 
مرتبه در ســال کنکور دهند که به نظرم 
خودش یک فرصت برای افراد است؛ ضمن 
اینکه ترازی که کسب می کنند تا دو سال 
برای شــان ذخیره است. وی با بیان اینکه 
داوطلبــان می توانند در این دو ســال که 
ترازشــان ذخیره می شود، حتی در کنکور 
شرکت کنند و تراز مورد نظرشان را ذخیره 
کنند، گفت: داوطلبان همچنین در این دو 
سال می توانند روی بحث سابقه تحصیلی 
هر درســی که نگرانی دارند، آن را ترمیم 

کنند. 

ساخت۵0 درصد مدرسه های 
کشور توسط خیرین

وزیــر آموزش وپرورش از تعهدات دولتی 
بــرای تأمین منابع مــورد نیاز آموزش و 
پــرورش خبر داد و تصریح کرد: امســال 
۲۰۰هــزار میلیــارد تومــان منابع برای 
آمــوزش و پرورش پیش بینی شــده و در 
کنار آن در ســفر اســتانی رئیس جمهور 
نیــز ۲۱هزار میلیارد تومــان به تصویب 
رســیده اســت. یوســف نوری با اشاره به 
مولفــه هاي حکمراني خوب، گفت: اولین 
مؤلفه در حکمرانی، مشارکت دادن مردم 
اســت و قطعــاً با مشــارکت دادن مردم 
می توانیــم در عرصه های مختلف به ویژه 
در امر مدرسه سازی موفق عمل کنیم.وی 
افزود: خیریــن با اقدام جهادی و انقلابی 
خود ۵۰ درصد مدارس کشــور را احداث 
کردند.وی با اشاره به موفقیت هاي دانش 
آموزان ایراني در مســابقات بین المللي، 
گفت: در ســال های گذشته دانش آموزان 
با اســتعداد کشور هفت مدال طلا کسب 
کــرده بودند که این تعداد مدال آوری در 
ســال جاری به ۲۰مــدال طلا در میادین 
جهانی ارتقا یافته است. وی جوانان امروز 
را میدان داران اصلی عرصه تعلیم و تربیت 
به عنوان نسل جست و جوگر معرفی کرد و 
گفت: این نسل باید مورد تکریم و تجلیل 
قرار گیرند و الگوی کارآمدی را برای آنها 

به شکل شایسته برنامه ریزي شود. 

اعلام آخرین فرصت ثبت نام 
آزمون کارشناسی ارشد 

مشــاور رئیس و مدیــرکل روابط عمومی 
ســازمان ســنجش آموزش کشور گفت: 
آزمون ورودی مقطع کارشناســی ارشد 
ناپیوســته ســال ۱۴۰۲ در اســفندماه 
۱۴۰۱ برگــزار می شــود. فرصت ثبت نام 
در ایــن آزمــون از ۱۶ آذرمــاه ۱۴۰۱ در 
سایت سازمان سنجش آموزش کشور آغاز 
شــده است.دکتر علیرضا کریمیان افزود: 
فرصت ثبت نام و شرکت در آزمون ورودی 
مقطع کارشناســی ارشد ناپیوسته سال 
۱۴۰۲ و بیســت و هشتمین دوره المپیاد 
علمی- دانشــجویی کشــور تا ۲۲ آذرماه 
ادامــه دارد و داوطلبان می توانند حداکثر 
در دو کدرشته این آزمون ثبت نام کنند.
وی گفــت: تاکنون بیــش از ۶۵ هزار نفر 
در آزمون ورودی مقطع کارشناسی ارشد 
ناپیوسته سال ۱۴۰۲ ثبت نام کرده اند و 
داوطلبان باید با مطالعه دفترچه ثبت نام 
در صورت واجد شرایط بودن فرم ثبت نام 
خود را تکمیل کنند.بر اساس این گزارش 
، آزمون ورودی مقطع کارشناســی ارشد 
ناپیوسته سال ۱۴۰۲ در تمامی رشته های 
امتحانی در روزهای پنجشنبه و جمعه ۱۱ 
و ۱۲ اسفنده ماه سال ۱۴۰۱ برگزار خواهد 
شد.پذیرش دانشجو در مقطع کارشناسی 
ارشد بر اساس قانون »سنجش و پذیرش 
دانشجو در دوره های تحصیلات تکمیلی 
در دانشــگاه ها و مراکــز آمــوزش عالی« 
مصــوب ۱۸ اســفند ۱۳۹۴ مجلــس و 
 مطابــق دفترچه راهنمای ثبت نام صورت 

خواهد گرفت.

رئیس پلیس فتای پایتخت خبر داد؛

خالی کردن حساب در پوشش 
فروش آنلاین گل و گیاه

رئیــس پلیس فتــای پایتخت از بازداشــت 
فردی که با طراحی ســایت فروش گل و گیاه 
آپارتمانی و ایجاد سامانه جعلی پرداخت اقدام 
به برداشت غیرمجاز از حساب شهروندان کرده 
بود، خبر داد.سرهنگ داود معظمی گودرزی 
در این بــاره گفت: چندی پیــش تعدادی از 
شهروندان با در دست داشتن مرجوعه قضایی 
به پلیس فتای پایتخت مراجعه و اعلام کردند 
که مبالغ زیادی به صورت غیرمجاز از حساب 
بانکی شان برداشت شده است. وی ادامه داد: 
یکــی از مالباختگان پرونده در اظهارات خود 
گفت که قصد خرید یک گیاه آپارتمانی برای 
منزل را داشــته و در فضای مجازی مشــغول 
جستجو بوده که یک سایت فروش فوق العاده 
گل و گیاه را مشــاهده کرده و وارد آن شــده 
اســت.در ادامه با توجــه به قیمت های خوب 
درج شده در سایت بدون بررسی و اطمینان از 
هویت گردانندگان سایت مذکور تعدادی گیاه 
آپارتمانــی خریداری کــرده و برای پرداخت 
هزینــه آن از طریــق درگاه موجود در همان 
ســایت اقــدام کرده که بــا تراکنش ناموفق 
مواجه شــده، اما پــس از دقایقی مبلغ ۵۰۰ 
میلیون ریال از حســابش کسر شد.وی افزود:  
کارشناسان پلیس فتا پایتخت پس از مطالعه 
اظهارات شــکات اقدامات خود را آغاز کرده و 
متوجه شــدند همه مالباختگان این پرونده از 
طریق درگاه جعلی یک سایت با پوشش فروش 
فوق العاده گل و گیاه مورد کلاهبرداری قرار 
گرفته اند.در ادامه نیز ماموران با بررسی همه 
جانبــه و بهــره گیــری از روش های علمی و 
فنی موفق به شناسایی هویت گرداننده سایت 
شــدند. معظمی گودرزی خاطر نشان کرد: با 
به دســت آمدن اطلاعات هویتی و مشــخص 
شدن محل اختفای مجرم، هماهنگی با مقام 
قضایی انجام و مجوزهای لازم در این خصوص 
اخذ شد و سرانجام متهم در یک اقدام پلیسی 
در یکی از مناطق جنوبی تهران دســتگیر و 
به همــراه تجهیزات الکترونیک به پلیس فتا 
منتقل شدند.وی با اشاره به انجام بازجویی از 
متهم دســتگیر شده، گفت: این فرد اینترنتی 
پس از حضور در پلیس فتا پایتخت و مشاهده 
مســتندات موجود در پرونــده جرم خود را 
پذیرفــت و گفت با ایجاد یک ســایت فروش 
فوق العاده گیاهان آپارتمانی و درج قیمت های 
ارزان، سوژه های خود را جذب کرده و به بهانه 
دریافت مبلغ با اســتفاده از یک درگاه جعلی 
اقدام به کلاهبرداری و برداشــت غیرمجاز از 
حساب آنان کرده است.وی افزود: برای متهم 
دستگیر شــده پرونده ای تشکیل شده و این 
فرد برای ادامه روند رســیدگی به جرم روانه 
دادســرا شده است.همچنین تحقیقات برای 
یافتــن دیگر مالباختگان احتمالی در پرونده 

متهم دستگیر شده در حال انجام است.

  مدیر عامل صندوق ذخیره فرهنگیان اظهار کرد:  

تلاش برای دریافت معوقات 
 صندوق ذخیره فرهنگیان 

تا پایان سال 
مدیر عامل صندوق ذخیره فرهنگیان در پاسخ 
به این ســوال که چــه تدبیری برای معوقات 
دولت به صندوق ذخیره فرهنگیان اندیشیده 
شــده است، گفت: دولت معوقات مختلفی به 
صندوق دارد؛ یکی معوقات سال های گذشته 
دولت به صندوق ذخیره فرهنگیان است که در 
طرح کلی احیای بانک سرمایه تعیین تکلیف 
شــده اســت بیش از ۳ هزار میلیارد تومان در 
این طرح وجود دارد. حمید رضا رضا نجف پور 
کردی با اشاره به مطالبات قطعی نشده امسال 
صندوق از دولت گفت: برای این معوقات هم 
مذاکراتــی در قالــب یک مــدل اقتصادی با 
مراجع مربوطه صورت گرفته اســت که این 
هم به موازات طرح قبلی پیگیری می شــود و 
امیدواریم تا پایان امسال این مطالبات وصول 
شــود. مدیر عامل صندوق ذخیره فرهنگیان 
افــزود: یک بخش دیگــری از مطالبات ما را 
نمی توان در قالب بودجه برای آن ســهمی در 
نظــر گرفت یا بابت ایــن معوقات در بودجه 
ردیفی در نظر گرفته شود و در احکام بودجه 
نیامده اســت. در این خصوص مذاکراتی را با 
نمایندگان مجلس و دولت داشتیم. موافقتش 
را هم گرفتیم تا چارچوبی که می توان در قالب 
احکام دائمی بیاید انجام دهیم. امیدواریم در 
بودجه امسال برای صندوق ذخیره فرهنگیان 
در نظر گرفته شود.وی در پاسخ به این سوال 
که میزان معوقات قطعی امسال چقدر است؛ 
گفــت: منطــق و مدل معوقــات صرفاً همان 
اساســنامه صندوق است. معلم هر میزان که 
در صندوق برای ســهم خودشان را واریز کند 
دولت مکلف است به همان میزان در صندوق 
واریز کند؛ لذا معوقات و تعهدات دولت متغیر 
است و نمی توان مبلغ معینی برای آن در نظر 
گرفت اما مهم این اســت که در قالب بودجه 
قطعی دولت مشــخص و مطالبه شود تاکنون 
چنیــن موضوعی نبوده اســت و امیدواریم تا 

پایان امسال این معوقات دریافت شود.

خبر ویژه

روابط عمومی معاونت حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران با صدور 
اطلاعیه ای از ممنوعیت فروش طرح ترافیک طی امروز یکشنبه، بیستم 
آذر خبر داد. بر اساس این اطلاعیه، با توجه به وقوع پدیده وارونگی دما 
و تشدید آلودگی هوای پایتخت، مجموعه تصمیماتی از سوی کارگروه 
اضطرار آلودگی هوای تهران، اتخاذ شده که از جمله این تصمیمات، عدم 
عرضه طرح ترافیک برای امروز  یک شــنبه اســت. روابط عمومی معاونت 
حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران از عموم شــهروندان درخواست 
کرده اســت که امروز تا جای ممکن، حضور و تردد در ســطح شــهر را به 
حداقل میزان ممکن کاهش داده و در صورت ضرورت به خروج از منزل 

از وســایل حمل و نقل عمومی به ویژه مترو اســتفاده کنند.رئیس گروه 
سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت، وضعیت هوای تهران را برای 
همه گروه ها ناســالم و خطرناک دانســت و با اعلام اینکه آلودگی هوا تا 
سه شنبه تداوم خواهد داشت، گفت: برای تعطیلی تهران، کمیته اضطرار 
تصمیم می گیرد. عباس شاهســونی افزود: کمیته اضطرار دارای هشــت 
عضو اصلی اســت که شامل اســتانداری، آموزش و پرورش، شهرداری، 
محیط زیست و… است. وی گفت: تعطیلی بدون تصمیم کمیته اضطرار، 
فقط زمانی اتفاق می افتد که وضعیت آلودگی هوا بســیار ناســالم برای 

تمامی گروه ها باشد.

ح ترافیک فروخته نمی شود امروز طر

اینفوگرافی 

درباره 
سیگارهای 

الکترونیک و 
عوارض آنها 
بیشتر بدانید

این روزها خیلی  ها به 
بهانه دور زدن و ترک 

سیگار سراغ سیگارهای 
الکترونیکی می روند و 

فکر می کنند هیچ ضرر 
و خطری تهدیدشان 

نمی کنند.

منبع : شهرآرا نیوز

رئیس ســازمان داوطلبان جمعیت هلال احمر ســازوکار درباره اینکه هلال احمر در 
کدام حادثه عملکرد بهتری در جذب کمک های مردمی داشته است، گفت: اینگونه 
نیست که بتوان بررسی کرد که در جذب کمک های مردمی در کدام حادثه عملکرد 

ما بهتر بوده است. 
شــدت و وســعت حادثه، تعداد متاثران از حادثه، میزان خسارات، فضای رسانه ای و 
... همگی جزو مواردی اســت که در هر حادثه متغیر اســت و به همین واســطه ممکن 
است که در حادثه ای میزان کمک ها کمتر و در حادثه ای بیشتر باشد.وحید سلیمی 
افــزود: مــا در شــرایط عادی که حادثه ای رخ نداده بــرای جذب کمک های مردمی 
فراخوانــی صــادر نمی کنیم. البته مردم می توانند در این مدت هم به حســاب های 
جمعیت هلال احمر کمک کنند، که اتفاقا افراد بســیاری این کار را انجام می دهند 
و ما این موارد را در پویش ها اســتفاده می کنیم. مثلا پویش نذر آب یا مرحم زائر از 
پویش های اخیر و موفق ما بود که کمک های مردمی نیز در آن نقش داشت.سلیمی 
بــا بیــان اینکه در فراخوان ها نیز مــردم می توانند دقیقا اعلام کنند که مبلغ را برای 
هزینه کردن در چه بخشی پرداخت کرده اند، گفت: در حال حاضر بر شرایط بیماران 
خاص هدف گذاری کردیم که جامعه هدف مشــخصی داریم.ما از ظرفیت خیرین 
و کمک های مردمی در کمک به بیماران نیازمند اســتفاده کرده ایم.وی در پاســخ به 
اینکه این ســازمان در راســتای شــفاف سازی مبالغ اهدایی چه اقداماتی انجام داده، 
گفت: گزارشات اقدامات مربوط به جلب کمک های مردمی بر اساس برنامه پنج ساله 
جمعیت با ســازمان داوطلبان اســت و ما نیز گزارش را به ریاســت جمعیت و شورای 
عالی ارائه کرده ایم. ریاســت نیز در مصاحبه ها و نشســت های خبری خود گزارشاتی 
را در خصوص روند کمک ها و هزینه کرد آن، ارایه کرده اســت.وی افزود: در حوزه 
خدمات حمایتی ســامانه پیامکی راه اندازی کردیم تا برای شــفاف سازی بهتر از آن 
اســتفاده کنیم. افرادی که از ما خدمت میگیرند برای آن ها پیامکی ارســال می شود 

که در راستای کدام عنوان خدمتی به چه میزان به آن ها کمک شده است.

کمک های مردمی به هلال احمر 
چگونه هزینه می شود؟
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چهره ها  

برای »اسفندیار قره باغی«؛

هنرمندی که عاشق ایران و از بی مهری ها گله مند بود
اسفندیار قره باغی پیش از اینکه خود را خواننده 
یا هنرمند بداند، خود را یک معلم معرفی می کرد. 
او سال ها در عرصه موسیقایی فعالیت کرد و حتی 
در هنرســتان موسیقی تبریز تحصیل کرده بود. 
بعدها دکترای موسیقی اش را در ایتالیا اخذ کرد. 
قره باغی را بیشتر به عنوان خواننده »امریکا ننگ 
به نیرنگ تو« می شناسند با این همه در سال های 
اخیر هم فعالیت صداوسیما را نقد می کرد و هم 
از بی مهری ها گله مند بود. اسفندیار قره باغی ۱۷ 
آذر در سن ۷۹ سالگی به دلیل بیماری در تبریز 

دار فانی را وداع گفت.
او طی دوران فعالیت هنری خود ســمت های 
مختلفی از جمله رهبری گروه کر تالار وحدت، 
گروه کر صداوســیما، ریاســت مرکز آهنگ و 

ســروهای انقلابی، ریاســت کمیته آواز کلاسیک خانه موسیقی، مسئولیت 
موســیقی رادیو و نایب رییســی کانون هنرمندان ایران را برعهده داشــت.
همان طور که پیشتر اشاره شد، قره باغی می گفت: »من قبل از اینکه خودم 
را یــک هنرمنــد یا خواننده معرفی کنم بــه عنوان یک معلم افتخار دارم در 
این جامعه بوده ام و خدمت کرده ام. از اینکه مورد عنایت هموطنانم هســتم 

به خودم می بالم.«
این هنرمند که در بهمن سال ۱۳۲۲ در تبریز متولد شد، پیشتر در گفت وگویی 
رادیویی درباره تاثیر آثار موســیقی که در کودکی از رادیو پخش می شــده، گفته 
اســت: »در آن زمان رادیو را به تازگی در تبریز افتتاح کرده بودند. یک رادیوی 
۵ کیلوواتی بود که اگر بالای پشــت بام تیرکی قرار می دادند و دو تا ســیم از آن 
پایین می آوردند، می شد آنتن رادیو را در همان محدوده استفاده کرد. در آن زمان 
آهنگ ها، ترانه و تصنیف هایی پخش می شد و ما که می شنیدیم سعی در تقلید 
از آنها می کردیم. در آن زمان اطرافیان با شنیدن صدای ما می گفتند که فلانی 

صــدای خوبی دارد و درســت می خواند. گرچه 
کــه معنی کلماتی کــه تلفظ می کردیم را نمی 
دانســتیم؛ چون مدرســه نرفته بودیم و سوادی 
نداشــتیم برای همین آنچه می شنیدیم را بیان 

می کردیم.«
»ایــن موضــوع ادامه پیدا کرد تا رســیدیم به 
ســیکل دوم تحصیلــی. در آن موقعیت من از 
کلاس چهــارم ریاضی از دبیرســتان معمولی 
بریــدم و رفتم در هنرســتان موســیقی ثبت 
نام کردم. هنرســتان موســیقی در تبریز که 
جــزو اولین هــا در ایران بــود، ثمره آن در کل 
موسیقی ایران مشهود است؛ یعنی هنرجوهایی 
تربیت کرد که در ارکســتر سمفونیک تهران، 
ارکســتر رادیو و ارکسترهای کلاسیک، ایرانی 
و آذربایجانی حضور داشتند. خوشبختانه من در آن هنرستان فارغ التحصیل 
شدم بعد سراغ رشته آواز کلاسیک رفتم و تحصیلاتم را ارائه دادم تا خواننده 
اپرای تهران شــدم و ســال ها آنجا به عنوان خواننده باس فعالیت کردم. در 
آن زمان حدود ۳۰ اپرا در تهران اجرا شــد که در هر کدام نقش خاص خود 
را داشــتم.«قره باغی که ســال ها در غرب بوده اما بر حفظ ارزش ها و باورهای 
سرزمینی اش تاکید داشت، هرچند که مانند بسیاری از هنرمندان صاحب نام، 
از برخــی بی مهری هــا نیز گله مند بود.این هنرمند که کم هم در صداوســیما 
فعالیت نکرده، می گفت که صداوسیما هیچگاه از موسیقی دفاع نکرده است؛ 
به طوری که برخی ها برای حفظ میز و مسئولیت شان هم که شده، از زدن هیچ 
لطمه ای به موسیقی دریغ نکرده اند. موسیقی پخش می کنند ولی ساز را نشان 
نمی دهند. آواز پخش می کنند ولی چهره خواننده را نشان نمی دهند. البته بجز 
عده انگشت شماری از خوانندگان که در یک شرایط خاص به این نهاد راه پیدا 

می کنند و البته پس از مدتی آن ها هم از چشم می افتند و حذف می شوند.

کنترل فشارخون بالا مفید است یوگا برای 
نتایج یک مطالعه نشــان می دهد که افزودن یوگا به برنامه ورزشــی 

می تواند به افراد در مقابله با فشارخون بالا کمک کند.
دکتر »پال پویریر«، سرپرســت تیم تحقیق از دانشــگاه لاوال کانادا، 
گفت: »ما به بیماران توصیه می کنیم برای مدیریت فشــار خون بالا 
و بیماری های قلبی عروقی به هر نوع ورزش و کاهش استرســی که 

برایشان جذاب تر است، بپردازند.«
وی گفت: »مطالعه ما نشان می دهد که تمرینات یوگا می تواند در کنار 
تمرینات هوازی سالم تر از صرفاً ورزش های کشش عضلانی باشد.«

وی در ادامه می افزاید: »در حالی که شــواهدی وجود دارد مبنی بر 

اینکــه مداخــلات یــوگا و ورزش نتایج قلبی عروقی برابر و / یا برتری 
دارند، تنوع قابل توجهی در انواع، اجزا، فراوانی، طول جلســه، مدت 

و شدت یوگا وجود دارد.«
یوگا یک تمرین معنوی و ورزشی برای میلیون ها نفر در سراسر جهان 
اســت. البته به طور گســترده ای به عنوان نوعی ورزش پذیرفته شده 
اســت.محققان ۶۰ نفر را برای این مطالعه انتخاب کردند. هر یک از 
آنها مبتلا به فشار خون بالا و سندرم متابولیک بودند، که مجموعه ای 
از شرایط است که خطر مشکلات قلبی و سکته را افزایش می دهد.

شرکت کنندگان به دو گروه تقسیم شدند. در طول سه ماه، آنها ۱۵ 

دقیقه یوگای ســاختاریافته یا حرکات کششــی همراه با ۳۰ دقیقه 
ورزش هوازی پنج بار در هفته انجام دادند.

پس از ســه ماه، هر دو گروه کاهش فشــار خون در حالت استراحت و 
همچنین میانگین فشــار خون شــریانی و ضربان قلب را شاهد بودند. 
برای گروه یوگا، فشــار خون سیســتولیک )عدد بالاتر( ۱۰ میلی متر 
جیوه کاهش یافت. یافته ها نشان داد که برای گروه کششی، فقط ۴ 

میلی متر جیوه کاهش یافت.
در کسانی که یوگا انجام می دهند ضربان قلب در حالت استراحت و 

خطر ۱۰ ساله قلبی عروقی کاهش می یابد.

دریچه علم
آرامگاه صائب تبریزی در اصفهان؛

 برآمده از غبار فراموشی 

اصفهان با میزبانی از آثار مشهور جهانی همچون 
نقش جهان، همواره محبوب گردشــگران داخلی 
و خارجی بوده اســت. در کنار جاذبه های مشهور، 
مکان های دیدنی دیگری نیز وجود دارند که دیدن  
آن ها خالی از لطف نیست. آرامگاه صائب تبریزی 
با بنایی باشــکوه در مرکز شهر اصفهان قرار دارد. 
این آرامگاه مدفن یکی از مشــهورترین شــعرای 

ایران است.
ایران زمین زادگاه شــاعران و نویسندگان به نامی 
است که اغلب شهرتی جهانی نیز دارند و آثار زیبای 
آن ها روح انســان را می نوازد. یکی از این شــعرای 
برجســته صائب تبریزی نام دارد که آرامگاه او از 

مکان  های دیدنی اصفهان به شمار می آید.
صائب تبریزی با شــمار زیادی از اشعار، روزگاری 
ملک الشــعرای دربار بود. پس از مرگ او، مدت ها 
قبر وی ناشناخته ماند و نهایتا در قرن اخیر، کشف 
و بنای زیبایی برای آن ســاخته شــد. این مقبره با 
قدمتــی که به دوره پهلوی بازمی گردد، در تاریخ 
۲۰ بهمن ۱۳۵۵ با شماره ثبتی ۱۳۳۲ در فهرست 

آثار ملی ایران به ثبت رسید. 

صائب تبریزی کیست؟
میــرزا محمدعلی، متخلــص به صائب تبریزی و 
معــروف به میرزا صائبا، از غزل ســرایان بزرگ و 
برجســته  قرن یازدهم هجری و دوران صفویان، 
در ســال ۱۰۱۶ هجری قمری در تبریز چشــم به 
جهان گشود. خانواده  صائب از جمله خانواده های 
پرشــماری بودند که به دســتور شاه عباس اول 
مجبور به ترک تبریز و سکونت در اصفهان شدند، 
خانواده هایــی که به تبارزه )تبریزی ها( اصفهانی 

معروف بودند.

گردشگری

چگونه پیام های حذف شده در 
گوشی سامسونگ را بازیابی کنیم؟

ممکن اســت شــما پیام های متنی خود را به دلایل 
زیادی از دست بدهید، و هنگامی که پیام ها را از دست 
می دهید، فقط می توانید آن ها را به روش های خاصی 
بازیابی کنید که ممکن است از آن ها بی اطلاع باشید.

راه حل هایــی وجود دارد که به شــما کمک می کند 
پیام های متنی گوشــی ها و تبلت های سامسونگ را 

بازیابی کنید:
پیام های متنی را از طریق ابر سامسونگ بازیابی کنید

Samsung Cloud به شــما امکان می دهد فایل ها 
را ذخیره کنید تا بتوانید بعداً آن هــا را دانلود کنید. 
اگر از پیام های خود قبل از از دســت دادن آن ها در 
Samsung Cloud پشتیبان تهیه کرده اید، می توانید 

آن ها را از طریق مراحل زیر بازیابی کنید:
صفحه اصلی خود را به پایین اســکرول کنید تا پانل 
اعلان باز شــود. روی نماد تنظیمات ضربه بزنید و به 

Accounts and Backup بروید.
برای مشاهده ســابقه نسخه پشــتیبان اخیر خود، 

Restore data را انتخاب کنید.
روی Backup history و سپس Messages ضربه 
بزنید. در صــورت تمایل می توانیــد چندین فایل را 
بازیابی کنیــد. روی Restore کلیک کنید و منتظر 

بمانید تا بازیابی پیام ها به پایان برسد.

از برنامه سوئیچ هوشمند سامسونگ استفاده کنید
اگر می خواهید پیام های متنــی را بازیابی کنید، از 
برنامه Switch استفاده کنید، که یک برنامه رسمی 
سامســونگ اســت که از داده های گوشــی قدیمی 
سامسونگ شما نسخه پشــتیبان تهیه می کند و آن 
را به گوشــی جدید منتقل می کند. اگر از داده های 
موجود در برنامه Switch پشــتیبان گیری کرده اید، 
می توانید از آن برای بازیابی پیام های خود به شــرح 

زیر استفاده کنید:
نرم افزار سوییچ را دانلود و بر روی گوشی و رایانه خود 

نصب کنید.
کابل USB را به پورت رایانه خود وصل کنید.

کابل را به تلفن هوشمند سامسونگ خود وصل کنید و 
برنامه Switch را در رایانه خود اجرا کنید.

روی Restore کلیک کنید. این برنامه به طور خودکار 
یک نسخه پشتیبان از پیام های شما را در رایانه شما 
پیدا می کند. اگر نه، روی انتخاب فایل به صورت دستی 
کلیک کنید. برای وارد کردن فایل پشتیبان از رایانه 
روی Restore کلیک کنید. منتظر بمانید تا سوئیچ 

بازیابی اطلاعات شما را تمام کند.

عکس روز 

نارنج چینی در باغ ارم شیراز/ منبع : فرارو

فناوری

گهی مناقصه عمومی احداث کانال از مدرسه فراشبندی  ح آ گهی مناقصه عمومی احداث کانال از مدرسه فراشبندی " شر ح آ " شر
تا پل محلاتی و تکمیل دیوار از پل محلاتی تا بلوار اندیشه "تا پل محلاتی و تکمیل دیوار از پل محلاتی تا بلوار اندیشه "

یک مرحله اییک مرحله ای

رضا قشقایی - شهردار دوگنبدان

 نوبت اول

کهگیلویه و بویراحمد  گذار استان   نام و نشانی مناقصه 
گچساران - بلوار ولیعصر )عج( شهرداری دوگنبدان  شهرستان 

ردیف 
موضوع 

) ح کار )شر
مناقصه 

برآورد اولیه 
تضمین شرکت 

در فرایند 
ارجاع کار 

زمان دریافت 
اسناد مناقصه 

از طریق سامانه 
الکترونیکی 

محل 
دریافت 

اسناد 

آخرین 
مهلت ارائه 

پیشنهادات از 
طریق سامانه 

الکترونیکی 
ستاد 

محل 
تحویل 
اسناد 

گشایی  زمان باز
کات  پا

)پیشنهادات( 

1

احداث 
کانال از 
مدرسه 

فراشبندی 
تا پل 

محلاتی 
و تکمیل 

دیوار از پل 
محلاتی 

تا بلوار 
اندیشه 

 ۵1/26۵/797/29۳
ریال 

مبلغ 
 2/600/000/000

ریال 
ضمانتنامه 

معتبر بانکی 
و یا بصورت 

نقد و واریز به 
حساب شماره 
 ۳10000۳0۵1002
نزد بانک ملی 
بنام شهرداری

از تاریخ 
 1401/9/22

لغایت 
1401/9/29 تا 

ساعت 1۸ عصر 
بمدت 7 هفت 

روزکاری

از طریق 
سامانه 

الکترونیکی 
ستاد 

شهرداری 
دوگنیدان

از تاریخ 
 1401/9/۳0

لغابت 
1401/10/12تا 

ساعت 1۸ عصر 
بمدت 10 روز 

کاری

از طریق 
سامانه 
استاد 

شهرداری

: سه شنبه روز
مورخه 

 1401/10/1۳
ساعت 10 صبح 
سالن جلسات 

شهرداری

سایر شرایط :
- مدت زمان جهت انجام کار )اتمام پروژه( و 7 هفت ماه می باشد.

- ارائه گواهینامه صلاحیت پیمانکاری ثبت شده در سامانه ساجار )ساجات( و دارای رتبه آب با اینیه باشند.
- محــل تامیــن اعتبــار عمرانــی - اســتانی تملــک داراییهــا طبــق موافقتنامــه مبادلــه شــده بیــن شــهرداری و ســازمان 

مدیریــت و برنامــه ریــزی 
- دستگاه نظارت واحد نظارت معاونت عمران شهرداری دوگنبدان

یــا )ضمانتنامــه( پرنــده نفــر اول و دوم در صــورت انصــراف بــه نفــع شــهرداری ضبــط خواهــد شــد.   - ســپرده 
)در صورتیکه اختلاف پیشنهاد قیمت آنها از مبلغ ضمانتنامه بیشتر نباشد(

- پرداختها بصورت اسناد خزانه اسلامی و یا نقد می باشد.
- واریز مبلغ 2/000/000 ریال به حساب شماره 310000203۹00۹ بنام شهرداری بابت خرید اسناد مناقصه

-  آگهی نوبت اول : روز یکشنبه مورخه 1401/۹/20  درج در روزنامه 
- آگهی نوبت دوم : روز دوشنبه مورخه 1401/۹/21 درج در روزنامه

- سایر شرایط در شرح آگهی اسناد مناقصه درج خواهد شد. 
- تلفن تماس: 0743-32224۹5۹     |     0743-222240۹۹ 

مزایدهمزایده

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان یزد

اداره کل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان یــزد در نظــر دارد کالاهــای خــود بــه 
شــرح مذکــور و بــا جزئیــات منــدرج در اســناد مزایــده را بــا بهــره گیــری از ســامانه تــدارکات 
بــه   1001003205000004 مزایــده  شــماره  بــا   www.setadiran.ir دولــت  الکترونیکــی 

صــورت الکترونیکــی بــه فــروش برســاند.
زمان انتشار در سایت: 1401/0۹/1۹  ساعت 0۸:00

مهلت دریافت اسناد مزایده : 1401/0۹/27  ساعت 10:00
تاریخ بازدید 1401/0۹/20  تا تاریخ 1401/0۹/23 

آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت 1401/0۹/0۹  الی 1401/10/0۸ 
گشایی : 1401/10/10  ساعت 10:00 زمان باز

زمان اعلام به برنده : 1401/10/11  ساعت 10:00
ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی می باشد:

و  میباشــد  دولــت  الکترونیکــی  تــدارکات  ســامانه  طریــق  از  صرفــا  مزایــده  برگــزاری   -1
کلیــه مراحــل فرآینــد مزایــده شــامل خریــد و دریافــت اســناد مزایــده )در صــورت وجــود 
هزینــه مربوطــه(. پرداخــت تضمیــن شــرکت در مزایــده ودیعــه ، ارســال پیشــنهاد قیمــت 
بازگشــایی پــاکات اعــلام بــه برنــده واریــز وجــه مزایــده و تحویــل کالا در بســتر ســامانه از 

ــد . ــی باش ــر م ــکان پذی ــق ام ــن طری ای
2- پیشــنهاد میگــردد بــا توجــه بــه تنــوع کالاهــای مطــرح شــده در مزایــده قبــل از ارائــه پیشــنهاد از 
اقــلام موضــوع مزایــده بازدیــد بــه عمــل آوریــد و علاقمنــدان بــه شــرکت در مزایــده مــی بایســت 
جهــت ثبــت نــام و دریافــت گواهــی الکترونیکــی )توکــن( بــا شــماره های ذیــل تمــاس حاصــل نماینــد :

مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه : 021-41۹34
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